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  گزارش اختصاصی // دبیــرکل اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی هرمزگان از شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی فعال در هرمزگان خواست، کارت بازرگانی شان 

را از اتاق بازرگانی هرمزگان اخذ کنند. 
  پیــام رضایی در جمــع خبرنگاران افــزود : در صورتیکه 
شرکت های بازرگانی فعال در این استان  کارت های بازرگانی 
خود را از اتاق بازرگانی هرمزگان دریافت نمایند؛ بطور حتم 
این اتاق می تواند در حوزه مســئولیت هــای اجتماعی نیز 
خدمات بیشــتری را به مردم اســتان ارائه دهد. دبیرکل اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان گفت: به جدیت 
به دنبال فعال سازی کارت فعالیت بازرگانی شرکت های بزرگ 
در هرمزگان هستیم.وی  افزود: در آغاز دور نهم فعالیت اتاق 
بازرگانی بــا اتفاقات مختلفی همراه بودیم که با درایت هیئت 
عالی نمایندگان توانســتیم از آن عبور کنیم.وی با بیان اینکه 
تداوم ساخت ساختمان اتاق بازرگانی که سال ها زمین مانده 
بود از مهمترین اقداماتی بود که خوشبختانه توانستیم با کمترین 
هزینه و بالاترین کیفیت به نتیجه برسانیم، عنوان کرد: امروز این 
مکان به جایگاهی در خور شان برای فعالین اقتصادی تبدیل 
شده و نمی دانم چرا عده ای چشم دیدن این پیشرفت را ندارند.
رضایی با اشــاره به اینکه فعال کردن دفتر صدور گواهی مبدا 
از بندرلنگه، کیش، قشــم، میناب و جاسک از دیگر اقدامات 
مهم اتاق بازرگانی بود، تصریح کرد: یکی از مهمترین مشکلات 
در گذشــته جعل در گواهی صدور از مبدا بود که با اتصال به 

استانداردهای جهانی این معضل اکنون مرتفع شده و همزمان این 
کارت گواهی در تمامی کشورهای دنیا قابل مشاهده و معتبر 
است.وی با بیان اینکه اکنون ۱۱ کمیسیون و ۱۰ تشکل در اتاق 
بازرگانی هرمزگان فعال است و با مصوبات هیئت نمایندگان 
و درحد بضاعت، به تشــکل ها برای تامین مکان کمک شد، 
خاطرنشان کرد: در گذشته به کمیسیون ها و تشکل ها اعتنایی 
نمی شــد و امروز اتاق بازرگانی با فعال ســازی تشکل ها و 
کمیسیون ها سعی در پر رنگ کردن نقش آن ها و برطرف شدن 

مشکل فعالین اقتصادی هر حوزه به صورت تخصصی است.
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
با اشــاره به اینکه در قبل از دوره نهم اتاق بازرگانی هرمزگان 
در جایگاه ۳۴ قرار داشــت، اما امروز به رتبه ششــم رسیده 
اســت، تصریح کرد: اتاق بازرگانی شــفاف بوده و هست و 
هیئت نماینــدگان هیچ موضوع پنهانی ندارد و حسابرســی 
مســتقل صورت می گیرد و همگی می توانند تمامی هزینه ها 
را مشــاهده کنند. وی با بیان اینکه امروز بیش از ۱۷۰۰ نفر 
عضو در اتاق بازرگانی وجود دارد که نشان از بلوغ و پیشرفت 
اتاق بازرگانی هرمزگان است، اضافه کرد: کمک ۱۵ میلیاردی 
تومان برای ســاخت ۱۰ مدرســه، کمک ۳۰ میلیارد تومانی 
در حوزه بهداشــت و درمان در دوران کرونا، تهیه بسته های 
معیشتی برای خانوارهای بی بضاعت، کمک به زلزله زدگان فین 
و سایه خوش و  ... از جمله اقدامات اتاق بازرگانی هرمزگان در 

حوزه مسئولیت های اجتماعی است.
 رضایی با اشاره به اینکه به جدیت به دنبال فعال سازی کارت 
فعالیت بازرگانی شرکت های بزرگ در هرمزگان هستیم، بیان 
کرد: شرکت ســیمان بندرخمیر، صبا فولاد خلیج فارس، نفت 
آفتاب، نفت پاســارگارد، شــرکت های فعال در منطقه ویژه 
اقتصادی خلیج فارس، آلومینیوم المهدی از جمله شرکت های 
بزرگی هســتند که کارت فعالیت شــان در هرمزگان نبوده و 
هرمزگان از دریافت مزایای آن بی بهره است و تاکنون تلاش 

ما در این حوزه نتیجه بزرگی نداشته است که اگر شرکت های 
بزرگ کارت بازرگانی شــان را از اتــاق بازرگانی هرمزگان 
دریافت نمایند، می توانیم در حوزه مســئولیت های اجتماعی 
فعال تر عمل کنیم. رضایی گفت: شــرکت هایی که صادرات 
دارند، بایستی دارای کارت بازرگانی باشند و این شرکت هایی 
که در اســتان فعالیت دارند بایســتی کارت بازرگانی شان را 
از اتاق بازرگانی هرمزگان اخذ نمایند و مالیات شــان را هم 
براساس قانون مالیات های مستقیم در استان پرداخت نمایند.   
  وی تصریح کرد: موضوعات مطرح شــده فعالان اقتصادی 
اســتان با مسئولان کشوری و استانی در حال پیگیری است و 
در جلسات تخصصی فعالان اقتصادی با دادستان بندرعباس، 

موضوعات بصورت تخصصی پیگیری می شود. 
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
افزود: اتاق بازرگانی هرمزگان به عنوان دومین اتاق بازرگانی 
کشور  عضو آی سی سی بین الملل شدیم. وی تصریح کرد: در 
حوزه آموزش و برنامه ریزی مدرن در سه سال اخیر رتبه نخست 
کشور را کسب کردیم. رضایی گفت: برخی تشکل های مان مانند 
انجمن آبزیان و خرما بدلیل اینکه تولیدکننده این محصولات 

هستیم، در کشور حرفی برای گفتن دارند. 
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
افزود : در گذشــته ۷ عضو را در هیئت نمایندگان اتاق ایران 

داشتیم که این عدد به ۱۳ عضو رسید. 
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
گفت: در ترازسنجی تشکل ها رتبه دوم کشوری به هرمزگان 
تعلق دارد که بدلیل شــرایط سخت و خاص، هیچ اتاقی رتبه 
اول را ندارد. دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
هرمزگان خاطر نشان کرد : در حوزه بین الملل رتبه سه در بین 
اتاق های بازرگانی کشور را داریم و برگزاری جلسات مجازی 
و... با کشورهای مختلف در کسب این رتبه اثرگذار بوده است. 
 وی گفت: ســطح ارتباطات اســتانی و مســئولان دولتی و 

حکومتی مان مناســب اســت و اتاق بازرگانی هرمزگان در 
جلسات و کارگروه های تخصصی و اقتصادی و... حضور دارد. 
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
گفت: در شــرایط تحریم هم تلاش کردیم تا تجار با شرایط 
مناسبی فعالیت داشته باشندو در حوزه صدور کارت بازرگانی 

نیز تسهیلگری شد و سلیقه ای عمل نکردیم. 
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی هرمزگان 
 از عضویــت اتاق بازرگانی هرمــزگان در کارنه تیر در حوزه 
حمل ونقل خبرداد و افزود : در جنوب کشور این اتاق سردمدار 
کارنه تیر اســت که باعث تســهیلگری در رونــد صادرات و 
حمل ونقل شده و شرکت های حمل ونقل از این ظرفیت استفاده 
کنند. وی برگزاری جلسات اقتصادمقاومتی در اتاق بازرگانی را 
یکی از اقدامات اتاق بازرگانی هرمزگان در دور دوم فعالیتش 
خواند و افزود: دادستان بندرعباس و مسئولان استانی و کشوری 
در این جلسات حضور داشته اند وجلسات تخصصی فعالان 
اقتصادی و کمیســیون اقتصادی اتاق  با دادستان بندرعباس 
درحال برگزاری است. رضایی گفت: در زلزله سایه خوش 2۰  
کانکس با فوریت تامین شــد و ۵۰۰ میلیون تومان از طریق 

اتحادیه آبزیان به سایت سایه  خوش کمک شد. 
  دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
گفــت: دو هفته آینده انتخابات کمیســیون هــای اتاق ایران 
برگزار می شــود و امیدواریم از اتاق بازرگانی هرمزگان نیز 
کمیســیون هایی را بتوانیم تصاحب کنند.   وی برگشــت ارز، 
بخشــنامه های خلق الســاعه، عدم فعالیت نمایندگی بانک 
مرکزی با تفویض اختیارات کامل در استان، عدم حمایت دولت 
در برخی بخش ها از فعالان اقتصادی را بخشی از مشکلات 
تجار هرمزگانــی خواند و گفت: با بنادر، گمرکات، معادن نیز 
مشــکلاتی وجود دارد، گرچه مدیران گمرک و بنادر در این 
دوره تعامل شان با بخش خصوصی و فعالان اقتصادی استان 

افزایش یافته است.

اکنون که در پرتو الطاف الهی پس از سه دهه خدمت و پنج دوره حضور در هیئت نمایندگان و عضویت مستمر در کمیسیون قوانین و مقررات 
حقوقی اتاق اصناف ایران در سومین اجلاسیه هشتمین دوره هیئت نمایندگان اتاق اصناف سراسری کشور به عنوان یکی از  برگزیدگان برتر

 این همایش از هرمزگان انتخاب شده اید بدین وسیله به نمایندگی از جامعه اقتصادی و اصناف هرمزگان این انتخاب شایسته را 
به حضرتعالی و جامعه اصناف استان و کشور تبریک عرض نموده و مراتب تقدیر ویژه خود را از رویکرد توسعه ای و برنامه محور حضرتعالی

 در شناسایی و احصاء موانع فراروی کسب و کار اعلام می داریم. بدون شک هرمزگان به داشتن چنین فرزندان برومندی که در عرصه های ملی 
سند افتخاری برای هرمزگان محسوب می شوند به خود می بالد. توفیق روزافزون حضرتعالی را از درگاه ایزد منان مسئلت داریم.

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان

برادر ارجمند و گرامی جناب آقای حاج عبدالمجید جلالی

تاکیددبیرکل اتاق بازرگانی هرمزگان

شرکت های فعال در استان، کارت بازرگانی شان را از هرمزگان بگیرند  

مشاور محترم اتاق بازرگانی هرمزگان و عضو مستمر کمیسیون قوانین و مقررات حقوقی اتاق اصناف ایران



پشت پرده سیاست 

 
این کشــور صورت گرفت که یگان مرزی خود را تقویت کند و مانع از رفت و آمد 
گروهک های تروریســتی به داخل ایران شــود. حالا وزیر کشور عراق با اشاره به 
دیدارهایش با همتای ایرانی خود تاکیــد کرد که تهران و بغداد در خصوص کنترل 
مرزها به توافق رسیده اند، رویدادی مهم که می تواند بخش بزرگی از مشکلات امنیتی 
در غرب و شمال  غرب کشور را مرتفع کند.  عبدالامیر الشمری، در گفت وگو با شبکه 
العربیه تاکید کرد که دولت این کشــور با اختصاص ۱۰ میلیارد دینار برای ساخت 
پاسگاه های مرزی در استان سلیمانیه واقع در مرز عراق و ایران موافقت کرده است. به 
گفته وی، در مرزهایمان با ایران در استان های واسط، دیالی و میسان برج های مراقبت 
را نصب کردیم و اقدامات مان در این زمینه خوب بود. دو بار با احمد وحیدی، وزیر 

کشور ایران دیدار کردم و درخصوص کنترل مرزها میان دو کشور به توافق رسیدیم.
فرصت ۴ ماهه شورای نگهبان

  با توجه به این که در طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس زمان ثبت نام داوطلبان 
را چنــد ماه قبل از ثبت نام اصلی در نظر گرفتیم، داوطلبان باید زودتر اســناد و 
مدارکی را که لازم اســت، ارائه دهند و این موضوع باعث خواهد شد که شورای 
نگهبان بیش از چهار ماه فرصت بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس را 
داشته باشد. از ســوی دیگر، این اقدام باعث می شود تا مردم هم بتوانند شناخت 
کامل و بیشتری از داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی داشته باشند. در طرح 
اصلاح قانون انتخابات مجلس، پاسخگو بودن مراجعی که از آن ها درباره داوطلبان 
اســتعلام به عمل می آید، پیش بینی شده است. الکترونیکی شدن مراحل مختلف 
انتخابات هم مورد توجه قرار گرفته است که باید ببینیم در صحن مجلس نمایندگان 
درباره آن چه پیشنهادهایی می دهند. اصلاح فرایند تشکیل هیئت های اجرایی هم 
در طرح مذکور آمده است، در قانون فعلی فقط در شهرستان ها و حوزه های انتخابیه 
تشــکیل هیئت های اجرایی را در زمان انتخابات داریم، اما در طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس نیاز است که در وزارت کشور هم هیئت های اجرایی تشکیل شود 
تا نظارت عامی در مجموعه وزارت کشور با حضور قوه قضاییه و دیگر معتمدان 
صورت گیرد. پیش بینی مشــارکت احزاب در انتخابات مجلس هم در این طرح 
آمده اســت که با تصویب طرح، احتمالا باید در تعرفه ها هم تغییراتی ایجاد شود 
تا مشــارکت احزاب در بخش انتخابات مجلس افزایش یابد. یکی از تفاوت های 
قانون جدید انتخابات مجلس این است که از داوطلبان نمایندگی در قوه مقننه پیش 
ثبت نام صورت می گیرد. به این صورت که وزارت کشــور از ۷۰ تا حداکثر ۱۰۰ 
روز قبل از شروع ثبت نام الکترونیکی دستور شروع فرایند انتخابات را می دهد و 
داوطلبان ظرف مدت ۷ روز باید مدارک خود را تحویل دهند تا دستگاه های ذی 
ربط استعلام های مربوط را انجام دهند. وزارت علوم و فناوری مدارک تحصیلی را 
بررسی می کند، سازمان امور استخدامی استعفای افراد را تایید می کند و دادستانی 
کل سوابق قضایی افراد را استعلام خواهد کرد. بنابراین پیش ثبت نام انتخابات دوره 
دوازده مجلس مرداد ماه انجام می شود.با انجام پیش ثبت نام، اشکالات در مدارک 
و سوابق قضایی پیش از ثبت نام اصلی بررسی می شود و به داوطلب گفته می شود 
که ثبت نام اصلی را انجام ندهد که مهر رد صلاحیت نخورد و برای حضور در پست 
های دیگر با مشکل مواجه نشــود. از سوی دیگر با این اقدام از ازدحام  در روز 
ثبت نام اصلی و رد صلاحیت های گســترده به دلیل ناقص بودن مدارک و سوابق 
جلوگیری می شــود. داشتن ۵ سال سابقه اجرایی، آموزشی و پژوهشی یا قضایی 
از جمله مواردی است که در این دوره از انتخابات باید با ارائه گواهی معتبر لحاظ 
شود. همچنین وزارت کشور و شوراهای نگهبان موظف شدند تا سوابق داوطلبان 
را روزانه به مراجع ذی صلاح از جمله سازمان اطلاعات سپاه، وزارت اطلاعات، 
ســازمان ثبت احوال، فرماندهی نیروی انتظامی و قوه قضاییه ارسال کنند تا این 

مراجع ظرف ۱۰ روز  برای پاسخ اقدام کنند

بادامچیان: فهرستی از افراد را برای انتخابات گزینش کرده ایم
اسدا... بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی ، با اشاره به شروع فعالیت های 
انتخاباتی حزب موتلفه اظهار کرد: مؤتلفه هم اکنون به وظایف خود عمل می کند 
و کمیته انتخابات مؤتلفه و معاونت سیاسی انتخاباتی اش دایم مشغول کار هستند 
و حدودا فهرســتی از افراد را گزینش کردیــم و معتقدیم هر کس حقش این 
اســت که بیاید و در انتخابات شــرکت کند. بادامچیان در پاسخ به این سوال 
که حزب موتلفه ذیل شورای وحدت یا شــورای ائتلاف در انتخابات امسال 
شــرکت خواهد کرد، گفت: هم اکنون هیچ کدام از احزاب جریان انقلاب ذیل 
یکدیگر قرار نگرفته اند و جمع نمی شوند و هرکدام هم راه خودشان را می روند، 
همچنان که دیگران هم راه خودشان را می روند.دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
تصریح کرد: انتظار این که الان همه این ها با هم یکی بشوند دور از منطق است 
و دور از اتفاقی اســت که رخ خواهد داد و هرکدام هم کار خودشان را انجام 
می دهند، نزدیک انتخابات که می شود این بحث که حالا همه ما باید با یکدیگر 
یکی بشویم یا این  که آن فهرست با چه عنوانی باشد، زمان انتخابات و نزدیک 
انتخابات مشخص می شود.وی در ادامه گفت: مثلا شما ملاحظه کنید هر سال 
در زمان انتخابات  ما عناوین گوناگونی داشته ایم. یک روزی تشکل های همسو 
را داشته ایم، یک زمانی جمنا بوده، یک روزی آبادگران ایران اسلامی را داشتیم 
و امروز هم شــورای ائتلاف را داریم. این در زمان انتخابات مشخص می شود. 
هم اکنون مؤتلفه به وظایف خود عمل می کند و کمیته انتخابات مؤتلفه و معاونت 
سیاسی انتخاباتی اش دایم مشغول کار هستند.پیش از این مهدی عرب صادق، 
معاون سیاسی حزب موتلفه اسلامی از تصویب اصول انتخاباتی شش گانه و 
ذیل آن سیاست های انتخاباتی دوازده گانه در شورای مرکزی این حزب خبر 
داده و گفته بود: شورای انتخابات پیشنهادی معاونت سیاسی حزب موتلفه به  
تصویب همه اعضای شورای مرکزی این حزب رسید و همه اعضا برای افزایش 

میزان مشارکت در انتخابات و رقابت اخلاق مدارانه فعالیت خواهند کرد.
رئیسی: صدور بیانیه از سوی دولت سوئد کافی نیست

نود و یکمین جلسه شورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا برگزار شد و اعضا 
به بحث درباره مواردی از محورهای اصلاحی سند ساختار بودجه کشور پرداختند.

در جلسه شورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه که با حضور روسای قوا 
برگزار شــد، مواردی از محورهای اصلاحی سند ساختار بودجه کشور به بحث 
گذاشته شد.نحوه تغییر در ســقف عمومی بودجه، میزان اختیار سازمان برنامه و 
بودجه در تخصیص ها و چارچوب تعامل وزارت نفت با شرکت ملی نفت ایران و 
صندوق توسعه ملی از جمله محورهای مورد بحث در این جلسه بود.رئیس جمهور 
در این جلسه همچنین با محکوم کردن رفتار دولت سوئد در برابر جنایت اهانت 
به کتاب آسمانی مسلمانان که مورد احترام و تکریم همه پیروان ادیان الهی است، 
گفت: همان گونه که رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند این رویداد، حادثه ای 
توطئه آمیز و خطرآفرین است و پشتیبانی دولت سوئد از این عمل جنایتکارانه، به 
مثابه اتخاذ آرایش جنگی در برابر دنیای اسلام محسوب می شود. رئیسی با اشاره 
به پایان یافتن متقابل ماموریت سفرای ایران و سوئد در دو کشور و دستور خود به 
وزارت امور خارجه برای ممنوعیت تبادل سفرای جدید اظهار کرد: صدور بیانیه 
محکومیت اهانت به قرآن کریم از سوی دولت سوئد به هیچ وجه کافی نیست و این 

دولت باید عاملان این جنایت را به دست عدالت بسپارد.
عراق: با ایران برای کنترل مرزها به توافق رسیده ایم

مسئله بستن مرزهای عراق با ایران، کنترل مرزها و خلع سلاح گروهک های 
تروریستی فعال در شــمال عراق از جمله مســائل و موارد مدنظر ایران در 

خصوص دولت عراق بوده است. در همین زمینه، سال گذشته توافقی با دولت

تازه های مطبوعات
همشهری - اما لابه لای همه گفت وگوها ) درباره مسئله حجاب(  یک روایت تلخ 
وجود دارد و آن  هم ســوءظن عمیق به نظام تصمیم گیری است؛ این که مسئولان 
این موضوع را به هم حواله می دهند و این تشــتت آرا باعث شده است موضوع با 

جدیت دنبال نشود.
هم میهن- عباس عبدی نوشت : شکاف قدرت و مسئولیت یکی از زیانبارترین 
شکاف هایی اســت که در ساختار سیاسی ایران وجود دارد و پیش از انقلاب هم 
وجود داشته است، یعنی افرادی قدرت دارند که مسئولیت ندارند و طبعاً پاسخگو 
نیســتند. افرادی هم که باید پاسخگو باشند که قدرت ندارند؛ نمونه اش هم همین 
موضوع فیلترینگ است که وزیر ارتباطات که باید پاسخگو باشد، می گوید دست ما 
نیست، هیچ  وقت هم مشخص نمی شود دست چه کسی است که قدرت دارد چنین 

کاری را انجام دهد و البته پاسخگو هم نیست.
اطلاعات - خیلی صریح باید گفت دولت محترم نه تنها در برابر گرانی روزافزون 
کالاها وخدمات مختلف دست روی دست گذاشته و اقدامی را که مردم لمسش کنند 
و موثرباشــد   انجام نمی دهد، بلکه از طریق هزینه تراشی ومالیات تراشی مداوم، 
فشــار مالی وهزینه ای را بر بخش تولید و بدنه اقتصاد افزایش می دهد که روشن 

است درنهایت این مردم هستند که باید هزینه آن را پای صندوق بپردازند.
کیهــان- این روزنامه در واکنش به پیشــنهاد اخیر علــی اکبر صالحی مبنی بر 
گفت و گوی همه جانبه با اروپا و آمریکا، نوشــت که ســخنگوی آمریکا نشوید:  
متاسفانه امثال آقای صالحی به جای عذرخواهی درباره خسارتی که در آن سهیم 
بوده اند، همواره فشار های آمریکا را به رخ می کشند بی آن که از ندانم کاری های خود 
درس بیاموزند. ایشــان گویا فراموش کرده که دولت متبوع شان با همین وعده ها، 

بدترین رکورد های اقتصادی را به ارث گذاشت.
دنیــای اقتصاد-آلاینــده گازی بی    رنــگ و بی    بــو در اولین ماه از تابســتان، 
پایتخت    نشین    ها را محاصره کرد. تهرانی    ها در اولین ماه گرم سال ۱۴۰2 در مجموع 
۱۹ روز هوای آلوده تنفس کردند که آلاینده اصلی ۹ روز گاز »ازن« و آلاینده ۱۰ 

روز دیگر ذرات معلق بوده است. 
انعکاس

دیجیاتو مدعی شد: ساختمان اداری دیجی کالا به طور موقت توسط اماکن فراجا به 
دلیل مسئله حجاب پلمب شده است.روابط عمومی این شرکت اعلام کرده فروشگاه 
اینترنتی دیجی کالا همچنان فعال است و تمام بخش ها درحال خدمت رسانی و انجام 

تعهدات خود به مشتریان و فروشندگان هستند.
چندثانیه خبرداد: دادستان گیلان گفت:درخصوص پخش تصاویر درگیری فرد 
روحانی با یک خانم در لنگرود، این درگیری به دلیل اختلافات فامیلی ریشــه دار 
بوده و این خانم زن برادر فرد روحانی است. با توجه به شکایت این خانم، دادستانی 
گیلان به موضوع ورود کرده و پرونده قضایی برای متهم تشکیل و به دادگاه ویژه 
روحانیت ارجاع شده است. همزمان به گفته دادستان لنگرود، با »فیلم بردار« صحنه 

ضرب و جرح یک زن توسط یک معمم نیز برخورد جدی خواهد شد.
خبرآنلاین مدعی شــد: خبرگزاری ایرنا ، خبرنگاری به جمهوری آذربایجان 
فرستاده تا در کنفرانس مطبوعاتی از الهام علی اف سوالی کند.اما گویا این خبرنگار  
به دلیل مسلط نبودن به زبان انگلیسی، سوالش را حتی از روی متن هم نمی تواند 
روخوانی کند.الهام علی اف با دیدن این اتفاق پوزخند معناداری زد.درمقابل مدیر 
عامل ایرنا توضیح داد:درباره ســایت ایرنای آذری پرسیده شد، علی اف فکر کرد 
ســوال درباره دفتر ایرنا در آذربایجان است.یکی دو بار رفت و برگشت داشتند تا 
متوجه شد.اتفاقا خبرنگار هم خوب و بدون تپق سوال را مطرح کرد.متاسفانه فیلم 

منتشر شده کامل پخش نشد.

در چهارماه ابتدایی سال ۱۴۰۲ محقق شد؛
تولید 2 میلیارد کیلووات ساعت انرژی 

در نیروگاه بندرعباس
  گروه خبر // مدیرعامل 
نیروگاه بندرعباس از تولیدی2 
میلیارد کیلووات ساعت انرژی 
در این نیــروگاه طی ۴ ماه 
داد.  ابتدای سال جاری خبر 
دریا،  خبرنــگار  گزارش  به 
عنوان  محمــودی  داریوش 
کــرد: از این میــزان انرژی 
تولیدی، یک میلیارد و ۹۰۰ 
سهم  کیلووات ساعت  میلیون 
واحدهای بخار و ۱۰۰ میلیون کیلووات ساعت سهم واحدهای 
گازی بوده اســت.مدیرعامل نیروگاه بندرعبــاس افزود: این 
درحالی اســت که در خرداد سال جاری، 6۱۹ میلیون و 2۳۰ 
هزار کیلووات ساعت سهم واحدهای بخار و 2۰ میلیون و 86۰ 
هزار کیلووات ساعت سهم واحدهای گازی بوده است.محمودی 
اضافه کرد: هم اکنون تمامی واحدهای نیروگاه با تمام توان و با 
حداکثر ظرفیت، در مدار تولید قرار دارد. لازم به ذکر اســت: 
نیروگاه بندرعباس بــا چهار واحد بخاری و دو واحد گازی با 
ظرفیت ۱۳2۰ مگاوات به عنوان بزرگ ترین نیروگاه جنوب شرق 
کشــور، نقش بسزایی در پایداری شبکه برق سراسری و تامین 

برق استان هرمزگان دارد.
سرپرست نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 

هرمزگان خبر داد 
نیاز استان به توسعه  600  کلاس درس 

در مدارس 
 گروه خبر // سرپرســت نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
اســتان هرمزگان با اشاره به لزوم توجه به کمبودها در مدارس 
از نیاز استان هرمزگان به توسعه 6۰۰ کلاس درس در مدارس 
دایر خبر داد. به گزارش خبرنگار دریا، مهدی باوقار زعیمی با 
بیان اینکه توسعه کلاس های درس در مدارس دایر قبل از فصل 
بازگشایی مدارس بسیار ضروری می باشد، اظهار کرد: استان 
هرمزگان با تعداد۳ هزار و ۴۳2  مدرســه دایر به توسعه 6۰۰ 
کلاس درس در ایــن مدارس نیاز دارد. وی خاطرنشــان کرد: 
برای ســاخت این تعداد کلاس به اعتباری بالغ بر ۹۰۰ میلیارد 
تومان نیاز اســت. سرپرست نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
استان هرمزگان ادامه داد: در حال حاضر ۳۰۰ فضای آموزشی 
با 2۰۰۰ کلاس درس غیر استاندارد در استان وجود دارد. باوقار 
در پایان با اشــاره به سخنان مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
در خصوص اهمیت مدارس و نقش آن در توسعه کشور افزود: 
مدرســه علاج کار مشکلات اساسی و گره های سخت کشور 
طبق نظر متخصصین می باشــد و بها دادن به مدارس توشه ای 

برای توسعه فردای کشور می باشد.
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خبری
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سرمقاله

  درحالیکه بازدید از دفاتر مشاور املاک در مناطق مختلف 
کشور و برخورد با مشاوران املاک متخلف و پلمپ برخی از 
آنها در رسانه ها منتشــر می شود و استاندار هرمزگان نیز در 
شورای مسکن بر افزایش نظارت ها و برخورد با متخلفان تاکید 
کرده بود، اما این روند در استان محسوس نیست و نظارتی بر 
مشــاوران املاک وبرخورد با متخلفان این حوزه وجود ندارد 
وانتظار می رود بازدیدهای نظارتی میدانی با حضور رسانه ها 
را در هرمزگان شاهد باشــیم تا اثرات این بازدیدها در حوزه 
مســکن برای مردم محسوس شود.در سال های اخیر گویا در 
راستای سیاست اشتغالزایی با درخواست های راه اندازی دفاتر 
مشــاور املاک در هر منطقه ای و به هر تعدادی در اســتان و 
بخصوص بندرعباس موافقت شده است واز طرفی دیگر برخی 
از ســازندگان ملک اقدام به فعال کردن دفتر مشاور املاک و 
فروش ملک نموده و برخی از بنگاه داران املاک نیز در ساخت 
وساز ورود کرده اند که هر دو حوزه نیاز به تخصص و آموزش 
هایی خاص دارد، اما شرایط بگونه ای شده است که هر شخصی 
می تواند دفتر مشاور املاک راه اندازی کند؛ درحالی که مشاور 
املاک بایســتی با دارا بودن اطلاعات لازم اقتصادی و حوزه 
مسکن و... در گام نخست بتواند مشاوره مناسبی به خریدار و 
فروشنده دهد، اما برخی ها با کروات و... فقط بدنبال دلالی در 
این حوزه هستند و نظارتی هم وجود ندارد. برخی سازندگان 
املاک هم با بعضی مشــاوران املاک تبانی می کنند و قیمت 
املاک و رهن واجاره را افزایش می دهند و حکمرانی مسکن در 
دست خودشان است و از طرفی موضوع افزایش 2۰ درصدی 
اجاره بها رعایت نمی شــود و گاهــی ودیعه و اجاره بها را تا 
چنــد صد درصد نیز افزایش می دهنــد که مردم و بخصوص 
مســتاجران از این وضعیت ناراحت و معترض و گلایه مندند 
و ضــرورت دارد تعزیرات حکومتی، اتــاق اصناف، اتحادیه، 
دستگاه اجرایی متولی مســکن و اتحادیه ها و... نظارت های 
میدانی شان را افزایش داده و با متخلفین در این حوزه برخورد 
نمایند. همچنین سازوکاری تعیین شود تا قیمت های املاک و 
اجاره ها بصورت منطقه ای تعیین شود و دفاتر مشاوران املاک 
نیز فقط املاک منطقه خودشــان را عرضه کنند و در این حوزه 
برخی از مشاوران املاک نیز گلایه مندند که دفاتر مشاور املاک 
در ســایر مناطق، املاک منطقه ای دیگر را عرضه می کنند که 
باعث نابســامانی وافزایش قیمت ها در فروش و اجاره شده 
اند. اینکه به موضوع مسکن در بندر عباس در ابعاد مختلف از 
جمله اجرای طرح نهضت ملی مســکن، رهن واجاره، فروش، 
اخذ مالیات از خانه های خالی، برخورد با محتکران، دلالان و 
مافیای مسکن و... هیچگونه توجهی نمی شود، جای سوال دارد 

و تامل برانگیز است.
  علی زارعی

لزوم نظارت بر مشاوران املاک

  گروه خبر // نشســت هم اندیشی معاون 
وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران با اتحادیه 
و نمایندگان جامعه صیادی استان هرمزگان 
با حضور منصــور آرامــی نماینده مردم 
هرمزگان در مجلس شورای اسلامی، حسین 
رئیسی نماینده مردم هرمزگان در مجلس 
شورای اسلامی، احمد جباری نماینده مردم 
هرمزگان در مجلس شورای اسلامی، احمد 
مرادی نماینده مردم اســتان هرمزگان در 
مجلس شورای اسلامی، معاون صید و بنادر 
ماهیگیری سازمان شیلات ایران، مدیر کل 
امور صید و صیادی سازمان شیلات ایران، 
ماهیگیری شــیلات  بنادر  و  معاون صید 
هرمزگان، مدیران عامل اتحادیه تعاونی های 
صیادی کشور و استان،جمعی از مسئولین 
شیلاتی کشور و استان و همچنین جمعی از 

جامعه صیادی برگزار شد.
  به گزارش خبرنگار دریا، در این جلســه معاون 
وزیر و رئیس سازمان شــیلات ایران با اشاره به 
اهمیت اســتان هرمزگان در فعالیت های شیلاتی 
به ویژه صید و صیادی گفت: اســتان هرمزگان با 

بهره منــدی از ظرفیت های خوب در کنار تعامل 
و پیگیری مجموعه شیلات و بهره برداران توانسته 
گام های خوبی در مســیر توســعه بیش از پیش 
فعالیت های شیلاتی بردارد. سید حسین حسینی 
با اشــاره به اینکه صید و صیــادی بخش قابل 
توجه ای از اشــتغال و معیشت ساحل نشینان را 
در بر گرفته است گفت: اولویت مجموعه شیلات 
پایداری بهره برداری از دریاســت.وی با اشاره به 
اینکه بی شک باید اصلاحات و بازنگری در امور 
صید و صیادی صورت بگیرد و این مهم در دستور 
کار است تصریح کرد: سازمان شیلات ایران موافق 

با واگذاری یکســری اختیارات به استان است و 
مجموعه سازمان شیلات ایران و شیلات استانها 
یک شیلات واحد هســتند و همگی در راستای 
سیاست های ســازمان و در مســیر خدمت به 

بهره برداران هستیم.
  معاون وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران افزود: 
هیچ بخشنامه ای نباید باعث توقف فعالیت روزمره 
جامعه صیادی و دیگر بهره برداران حوزه شیلات 
گردد و با هماهنگی با بهره برداران جامعه صیادی 
تقویم زمان بندی ارائه و طبق آن عمل شود.حسینی 
تصریح کرد: در بحث واگذاری های مدیریت بنادر 

صیادی اولویت اول تعاونی صیادی است، اما این 
مهم با امتیاز دهی) که رضایت جامعه صیادی نقش 
مهمــی در آن دارد( و از طریق فراخوان عمومی 
اتفاق می افتد. این مقام مسئول خاطر نشان کرد: 
در بحث افزایش قدرت موتور، جابه جایی و نقل 
و انتقالات آیین نامه ها به روز خواهد شــد و بی 
شک با واگذاری این اختیارات به استان ها تسریع 

حاصل می گردد.
 معاون وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران با اشاره 
به اینکه هر روش صیدی که انتخابی صید نکند و 
آبزیان نابالغ را صید کند ممنوع و مخرب اســت 
تصریح کرد: اگر در صید و صیادی به سمت روش 
استاندارد برویم قدرت موتور را هم می توان بدون 
نگرانی افزایش داد.حسینی اضافه کرد: در برخورد 
با متخلفین احتمالی صید و صیادی حفظ حرمت و 
کرامت جامعه صیادی یک اولویت است که همواره 
در دستور کار قرار دارد. وی استفاده از نظرات و 
تجربیات جامعه صیادی را حتی در صدور مجوز 
صید بسیار راهگشا خواند و گفت: بی شک دانش 
این عزیزان می تواند در مدیریت ذخایر و پایداری 

صید و صیادی کمک رسان باشد.

 معاون وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران:

فعالیت صیادان با هیچ بخشنامه ای نباید متوقف شود

احمد مرادی نماینده مردم هرمزگان در مجلس تاکید کرد

ضرورت تجهیز و ساماندهی بنادر صیادی هرمزگان
  گروه خبر // نماینده مردم هرمزگان در مجلس شــورای 
سلامی در نشست هم اندیشی معاون وزیر و رئیس سازمان 
شیلات ایران با اتحادیه و نمایندگان جامعه صیادی استان 
هرمزگان گفت : فراکسیون توســعه دریا محور مجلس 

شورای اسلامی نگاه ویژه ای به استان هرمزگان دارد.
 به گزارش خبرنگار دریا؛ احمد مرادی با اشاره به هماهنگی و تعامل 

خوب در شــیلات کشور و استان،این مهم را یکی از شاخص های 
ارزنده شیلات در کشور خواند و عنوان کرد: حضور بالغ بر ۳۵ هزار 
نفر صیاد در استان هرمزگان بیانگر اهمیت صید و صیادی در استان 
است که نیازمند نگاه ویژه به صید و صیادی در سطح ملی، استان و 
فراوزارتخانه ای است. وی با اشاره به اینکه فراکسیون توسعه دریا 
محور مجلس شورای اسلامی نگاه ویژه ای به استان هرمزگان دارد 

و این مهم بیانگر توجه ویژه مجلس به این حوزه است افزود: متولی 
ســاماندهی و صدور مجوز صید بدون شک با محوریت سازمان 
شــیلات ایران باید باشد. احمد مرادی توسعه، تجهیز و ساماندهی 
بنادر صیادی، موج شــکن های مردمی و مراکز تخلیه صید را یک 
ضرورت برای شیلات خواند و گفت: امید داریم با حمایت مجلس 

و همه دستگاه ها و نهادهای مرتبط شاهد تحقق این مهم باشیم.

  گروه خبــر // مدیرعامل اتحادیه تعاونی 
روستایی خلیج فارس هرمزگان گفت: توزیع 
اقلام و کالاهای اساســی بین هیئت های 
مذهبی در ماه محرم امسال به قیمت دولتی 
توسط تعاون روستایی و فقط از طریق سامانه 

بیرق انجام می شود.
  به گزارش خبرنگار دریا، سجاد مهدیانفر ضمن 
تسلیت به مناسبت ایام ســوگواری سرور سالار 
شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( اظهار داشت: 

به مناسبت فرارسیدن ماه محرم کالاهای اساسی 
اعم از برنج، شکر، گوشــت منجمد برای هیئت 
های مذهبــی و عزادارای با قیمت مصوب دولتی 
در روستا بازار خلیج فارس و نیز فروشگاه های 
زیر نظر شــبکه تعاون روستایی در سطح استان 
عرضه می شود. وی گفت: هیئت های مذهبی در 
محرم امســال برای دریافت ارزاق باید از طریق 
سامانه بیرق اقدام کرده و اطلاعات خود را در این 
سایت ثبت کنند. مدیرعامل اتحادیه تعاون روستایی 

خلیج فارس هرمزگان ابراز داشــت: مســئولین 
هیئت های مذهبی با مراجعه به آدرس الکترونیکی 
http://beyraghkhadamat.ir اطلاعات خود 

و شناسه هیئت خود را باید ثبت کنند.
  مهدیانفر در پایان گفت: با توجه به ادامه برگزاری 
مراسم  ایام محرم و صفر این توزیع اقلام پذیرایی 
و کالاهای اساســی در فروشــگاه های تعاون 
روســتایی تا پایان ماه صفر ادامه خواهد یافت 
و با هماهنگی جهاد کشــاورزی شهرستان ها، 

اوقاف و امور خیریه و سازمان تبلیغات اسلامی 
شهرستان ها به نمایندگان معرفی شده هیأت های 
مذهبی و موسسات خیریه تحویل داده می شود. 
  شایان ذکراست توزیع کالاهای تنظیم بازاری 
بدون واسطه در فروشگاه های تعاونی روستایی 
در ایــن شــرایط اقتصادی کمک زیــادی به 
شهروندان می کند و قیمت کالاهای اساسی در 
این فروشگاه ها مقرون به صرفه و ارزانتر از سایر 

سوپرمارکت ها در سطح شهر است.

تامین  کالاهای اساسی هیات های مذهبی فقط از سامانه بیرق

  گروه خبر // دادســتان مرکز هرمزگان بر لزوم تسریع در 
اتصال مخازن ســوخت نیروگاه هنگام به خط لوله انتقال 

فراورده های نفتی تأکید کرد.
   به گزارش خبرنگار دریا؛ در راستای پیگیری حقوق عامه و 
اجرای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، علیرضا احمدی منش 
دادستان مرکز استان هرمزگان از نیروگاه سیکل ترکیبی هنگام 
شهرستان بندرعباس بازدید کرد. همچنین در نشستی که با حضور 
دادستان مرکز استان هرمزگان، مدیر نیروگاه هنگام بندرعباس و 
مسئولین شرکت تولید نیروی برق استان در محل نیروگاه هنگام 
برگزار شــد، حاضرین پیرامون مشکلات موجود برای تأمین 
اعتبار و تأسیسات مورد نیاز جهت اتصال نیروگاه سیکل ترکیبی 
هنگام به خط لوله انتقال فراورده های نفتی به بحث و تبادل نظر 
پرداختند. علیرضا احمدی منش دادستان عمومی و انقلاب مرکز 
اســتان هرمزگان در این نشست با اشاره به تأکیدات رئیس کل 
دادگستری هرمزگان در خصوص اتصال هر چه سریع تر مخازن 
سوخت گازوئیل نیروگاه هنگام به خط لوله انتقال فراورده های 
نفتی، دســتوراتی را به منظور تأمین منابع مالی و تأسیســات 
مورد نیاز جهت تحقق این امر خطاب به دســتگاه های متولی 
صادر کرد.وی در ادامه با اشــاره به اینکه اتصال نیروگاه هنگام 
به خط لوله فرآورده هــای نفتی جهت جلوگیری از هدر رفت 
انرژی و افزایش توان تولیدی برق اســتان بسیار حائز اهمیت 
است، گفت: بی تردید این موضوع تأثیر بسزایی هم در کاهش 
تردد خودروهای سوخت بر و به موازات آن کاهش تصادفات 
و قاچاق سوخت خواهد داشت. دادستان مرکز استان هرمزگان 
همچنین اظهار داشت: اتصال نیروگاه سیکل ترکیبی برق هنگام 
با توجه به صرفه جویی در هزینه های حمل ســوخت، ســود 
مضاعفی را نصیب این نیروگاه خواهد کرد. گفتنی است؛ در این 
نشست، مدیر نیروگاه سیکل ترکیبی هنگام شهرستان بندرعباس 
نیز گزارشی تفصیلی از عملکرد و وضعیت این نیروگاه به منظور 
تولید برق در زمان پیک بارِ مصرف در تابســتان سال جاری 

ارائه کرد.

دادستان مرکز هرمزگان در بازدید از نیروگاه 
سیکل ترکیبی هنگام بندرعباس تاکید کرد 

 تسریع در اتصال مخازن سوخت 
گازوئیل نیروگاه هنگام به خط لوله 

انتقال فرآورده های نفتی

خبر



عزاداری ۵0 هیات در اجتماع عاشورائیان یزد
 علیرضا حائری زاده ســرویس اســتان ها // مسئول دبیرخانه 
بین المللی یزد، حسینیه ایران از برگزاری اجتماع بزرگ عاشوراییان 
در هفتم محرم الحرام امســال در یزد خبر داد و گفت: ۵۰ هیات از 
سراسر استان در این اجتماع بزرگ به عزاداری می پردازند. به گزارش 
خبرنگار دریا؛ سید حسن حســینی، افزود: از جمله این هیات ها 
می توان به کوچه بیوک، باغ گندم، فهادان، حبه نبات، علقمه امامشهر، 
نینوای صفاییه، پنبه کاران، جنت آباد، فرات، آزادشــهر، آبشور، ۱۴ 
معصوم امامشهر، مهدیه شاهدیه، حسینیه منشاد، امامزاده جعفر)ع(، 
مریم آباد و نعیم آباد اشاره کرد.وی ادامه داد: هر سال در ایام محرم و 
در هفتمین روز از عزای حسینی، اجتماع بزرگ عاشوراییان در یزد 
برگزار که نقش مهمی در زنده نگه داشتن قیام حضرت امام حسین 
)ع( و شــهدای دشت کربلا دارد و باید هر سال پرشور انجام شود.
این مســئول بیان کرد: تجمع عاشوراییان یزد حسینیه ایران، امروز 
ســوم مردادماه جاری مصادف با هفتم ماه محرم از ساعت ۱۷:۳۰ 
در حسینیه امیرچقماق با حضور دستجات و هیات های عزاداری و 
مشارکت گسترده آحاد مردم و خانواده ها برگزار می شود. حسینی 
یادآور شــد: این تجمع بزرگ و پرشور حسینی امسال به صورت 
استانی در حســینیه امیرچقماق برگزار می شود و امیدواریم با این 
گردهمایی بزرگ بتوانیم لقب »حسینیه ایران« را برای یزد به منصه 
ظهور برســانیم که همکاری همگان نیاز است. مسئول دبیرخانه 
بین المللی یزد، حسینیه ایران گفت: ۳۵ هیات عزاداری نیز پذیرایی از 
عزاداران حسینی را در محل برگزاری این گردهمایی بزرگ برعهده 
دارند و امیدواریم امسال با همراهی خیل سوگواران و مردم مراسم 

بسیار باشکوه در یزد برگزار شود. 
کشف 16 هزار لیتر گازوئیل قاچاق 

قبل خروج از کشور در کرمان 
  آرزو توکلی سرویس استان ها // رییس پلیس امنیت اقتصادی 
کرمان از کشــف ۱6 هزار و 8۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق در بازرسی 
از یک دستگاه کامیون واقع در ایستگاه بازرسی مرصاد استان خبر 
داد. به گزارش خبرنگار دریا، سرهنگ امین یادگارنژاد گفت: در پی 
تعامل فرا استانی با پلیس امنیت اقتصادی خراسان جنوبی مبنی بر 
اینکه یک دستگاه کامیون حامل فرآورده های نفتی در حال تردد از 
محورهای استان کرمان به سمت شرق کشور است، موضوع در دستور 
 کار ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز این پلیس قرار گرفت.
وی افزود: در این راستا ماموران با کنترل محور کرمان - بم در ایستگاه 
بازرسی مرصاد کامیون مورد نظر را متوقف و در بازرسی از آن 88 
بشکه 22۰ لیتری گازوئیل که زیر پوکه های ساختمانی جاسازی شده 
بود را کشــف کردند. وی تصریح کرد: در این راستا 2 متهم که قصد 
خروج این محموله از کشور را داشتند دستگیر و به منظور سیر مراحل 

قانونی به اداره تعزیرات حکومتی استان معرفی شدند.

خبر
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سال بیست و دوم شماره  4218 استان ها//  حسن سیلاوی سرویس    
استاندار خوزستان با اشاره به تبدیل 
این اســتان به قطب کشاورزی گفت: 
و  غلات  تامیــن  توان  خوزســتان، 
محصولات کشــاورزی مورد نیاز ۱۵۰ 

میلیون نفر را دارد. 
  بــه گــزارش خبرنگار دریــا؛ علی اکبر 
حســینی محراب در آیین تکریم و معارفه 
فرمانداران سابق و جدید شهرستان شوش 
در ســالن نشســت های فرمانداری شوش 
افزود: تولید گندم در خوزســتان امســال 
به رکورد ۱۷ میلیون تن رســید که باید با 
بهره گیری از روش های نوین و بهبود کیفیت 
ضمن افزایش ســطح زیرکشت، بهره وری 
زمین های کشاورزی را افزایش داد.وی ادامه 
داد: جمهوری اسلامی با داشتن نیروهای با 
اراده، مخلص و توانمند، همســایگی با ۱۵ 
کشور مختلف، قرارگرفتن در موقعیت خاص 
جغرافیایــی و ظرفیت هــای عظیم داخلی 
درمقابل خواست دشمن برای تسلیم ایران 
با  ایستادگی کرده است.استاندار خوزستان 
تاکید بر اینکه اداره سنتی استان جواب نداده 
اســت، گفت: باید با بسترسازی برای ورود 
استعدادهای درخشان، نخبگان و شرکت های 
دانش بنیان حل مســایل خوزســتان را با 

اســتفاده از ظرفیت های علمی موجود در 
استان دنبال کرد.وی با تاکید بر لزوم استفاده 
از روش های نویــن و علمی برای افزایش 
تولیــد محصولات افزود: اگــر زیربناهای 
اقتصادی برای ارتقای کشاورزی و دامداری 
در خوزســتان فراهم شوند بســیاری از 

آسیب های اجتماعی رفع می شوند.
  حســینی محــراب ظرفیت های فرهنگی 
و تاریخی شــوش را در کشــور کم نظیر 
دانست و اظهارکرد: وجود مرقد دانیال نبی 
و دعبل خزاعی و همچنیــن آثار تاریخی 
منحصــر به فرد از جملــه ظرفیت های کم 
نظیر شوش در کشور اســت.وی ادامه داد: 
شوش، دارای ظرفیت های بالایی در زمینه 
ارزش  ایجاد  تبدیلی،  کشــاورزی، صنایع 
افزوده محصولات کشاورزی، زراعت چوب 
و صادرات است که باید برای تولید و اشتغال 

به کار گرفته شوند.
  اســتاندار خوزســتان با تاکید بر ضرورت 
مدیریت بهتر آب در خوزســتان گفت: آبی 
که پشت سدهای خوزستان تبخیر می شود به 
اندازه کل مصرف یک استان است که باید از 
روش های نوین برای مدیریت بهتر این آب 
استفاده کرد.وی جنگ آینده را جنگ بر سر 
آب دانســت و افزود: دلیل دشمنی دشمنان 

با انقلاب اســلامی این اســت که جمهوری 
اســلامی به الگویی در جهان تبدیل نشود به 
همین دلیل وابستگی به خارج در محصولات 
راهبردی می تواند نقطه ای آسیب پذیر باشد 
که خودکفایی در این محصولات اهمیت دارد.

  بالاترین مقام اجرایی اســتان خوزستان 
با اشــاره به مصوبه های ســفر اول و دوم 
رییس جمهور به این اســتان بیــان کرد: 
مصوبه های خوبی براساس امکانات دولت 
و ظرفیت های خوزستان برای کل استان و 
تک تک شهرستان خوزستان تصویب شده 
اســت.وی افزود: چنانچه مصوبه های سفر 
دوم رییس جمهور به خوزســتان اجرایی 
شوند، امکانات خوبی به سمت شوش جذب 
می شــود که با توجه به برخی اختیارهای 
نرم افزاری که برای اســتان ها در نظر گرفته 

شده امکان رشد وجود دارد.
  حسینی محراب برخی بن بست شکنی ها 
برای تغییر چهره شوش را ضروری دانست 
و گفت: چهره شــوش نسبت به دوران پس 
از جنگ تحمیلی تغییر زیادی نداشته است 
که باید با بن بست شکنی، رونق صادرات و 
ایجاد پایانه های صادراتی زمینه تحول این 
شهرســتان را فراهم کرد.وی با بیان اینکه 
مــردم و رزمندگان شــوش در طول دفاع 

مقدس حماسه آفرین بودند، افزود: عملیات 
بزرگ فتح المبین و عملیات های بزرگ در 
دشت عباس با پشتیبانی مردم این شهرستان 
رقم خورد.استاندار خوزستان، مردم شوش 
را مردمی ادیب، فرهنگی، شجاع و ولایتمدار 
دانست و اظهار کرد: شــوش دارای حوزه 
تمدن دینی بوده و این موجب شده است تا 
اقوام مختلف با وحدت در کنار یکدیگر به 

خوبی در حال زندگی باشند.
 حسینی محراب با بیان اینکه از ۴۰۰ میلیارد 
دلار واردات کشور روسیه ۱۰۰ میلیارد دلار 
مربوط به واردات ســبزی و ســیفی است، 
گفت: تولیدات سبزی و سیفی در خوزستان 
به قدری زیادی است که این محصول به ثمن 
بخس در کنار جاده ها به فروش می رسد.وی 
ادامه داد: چنانچه نیازها و اســتانداردهای 
روســیه در محصولات کشاورزی رعایت 
شــود با بازاریابی مناسب امکان صادرات 

محصولات استان به روسیه فراهم می شود.
  استاندار خوزســتان در بخش دیگری از 
سخنان خود با قدردانی از زحمات فرماندار 
سابق شوش اظهارکرد: فرماندار جدید این 
شهرستان با توان جوانی و تجربه اندوخته در 
معاونت اجتماعی سپاه ولیعصر)عج( با کمک 
و مشارکت همه قشرهای مردم می تواند در 

گره گشایی از این شهرستان موثر باشد.
  در این آیین ضمــن قدردانی از زحمات 
محمود عیدانی فرماندار ســابق شهرستان 
شوش، محســن هویزه به عنوان سرپرست 
جدید این فرمانداری منصوب شــد؛ هویزه 
پیش از این مســوولیت معاونت اجتماعی 
سپاه ولیعصر)عج( خوزســتان را به عهده 

داشته است.
  همچنین در این آیین غلامعلی مجدیان به 
عنوان سرپرست معاونت عمرانی فرمانداری 
شــوش و علی اصغرحسینی نیک به عنوان 
بخشدار مرکزی این شهرستان معرفی شدند.
بخشداری مرکزی شوش ماه ها بدون بخشدار 
بود که این موضوع پیگیری مطالبه های مردم 
این منطقه را با چالش مواجه کرد؛ انتصاب 
بخشدار جدید بخش مرکزی شوش در این 
آیین تحقــق یکی از مطالبه های مهم منطقه 
بود. شهر باستانی شوش از مراکز تمدن قدیم 
از معروفترین شــهرهای دنیا، پایتخت چند 
هزارســاله تمدن ایلام و همچنین پایتخت 

زمستانی امپراطوری هخامنشی بوده است.
شوش که در شمال خوزســتان قرار دارد 
به دلیل موقعیت خــاص جغرافیایی و آثار 
ارزشمند و منحصر به فرد تاریخی و مذهبی 
نظیر حــرم دانیال نبــی)ع(، آرامگاه دعبل 

خزاعی شاعر شــهیر اهل بیت )ع(، آپادانا، 
آکروپل، شهر شاهی، شهر پیشه وران، کاخ 
اردشــیر دوم، محوطه باستانی و اثر جهانی 
چغازنبیل در هفت تپــه از مقصدهای مهم 

گردشگری ایران به شمار می رود.
شوش با وجود مناطق عملیاتی هشت سال 
دفاع مقدس، مناطق گردشگری طبیعی چون 
جنگل و بیشه کرخه و حرم حضرت دانیال 
نبی)ع( همچنین 2 اثر ثبت جهانی چغازنبیل 
و محوطه باســتانی یکی از مقاصد اصلی 
مسافران نوروزی و کاروان های راهیان نور 

است.
  در این شهر تاریخی ایلامی ها، آشوری ها، 
هخامنشیان، ســلوکیان، پارتیان، بابلی ها و 
ساسانیان حکمرانی داشته اند؛ شهر باستانی 
شوش در استان خوزستان در جنوب غربی 
ایران واقع است و از حدود سال چهار هزار 
و 2۰۰ پیش از میلاد مسیح، نقشی کلیدی 
در روابط میان بین النهرین باستان و سرزمین 

ایران داشته است.

استاندارخوزستان :

  آب تبخیر شده سدهای خوزستان به اندازه مصرف یک استان است

کاریکاتور

طرح : معصومه زارعی تورم

عکس روز

علیرضا بهاری جزیره زیبای لافت

  علیرضا حائری زاده ســرویس استان ها //استاندار یزد گفت: 
ظرفیت های گردشگری معنوی و مذهبی استان یزد آنگونه که 

باید معرفی نشده و برنامه ریزی بیشتری باید انجام شود. 
  به گزارش خبرنگار دریا؛ مهران فاطمی در نشســت شــورای توسعه 
گردشــگری استانی یزد، افزود: گردشگری برای کشور و همچنین استان 
یزد گنجی بی پایان، کم هزینه، پرفایده و فرصتی برای تقویت بخش های 
مختلف فرهنگی و اقتصادی و اجتماعی اســت. وی ادامه داد: مقام معظم 
رهبری نیز تاکید ویژه ای بر حمایت از بخش گردشگری دارند و در حکم 
ریاست جمهوری به اینجانب به عنوان استاندار یزد نیز گردشگری به عنوان 
ظرفیت ویژه نام برده شده است.استاندار یزد گفت: گردشگری مذهبی و 
معنوی در استان یزد ،جنس متفاوتی نسبت به سایر کشورها دارد و باید 
از این فرصت کمال استفاده را داشته باشیم.فاطمی ادامه داد: گردشگری 
معنوی به عنوان بزرگ ترین فرصت برای تبیین فرهنگ عاشورا است و 
اگر اســتفاده نکنیم باید پاسخگو باشیم اما آنگونه که باید به آن پرداخته 
نشده است.وی اظهار داشت: گردشگری مذهبی مسئولیتی بزرگ است که 
مباحث فرهنگی را مطرح می کند و لذا شهرداری ها نیز حمایت بیشتری 
در این زمینه داشته باشند.استاندار یزد گفت: باید برنامه مدونی توسط کمیته 
گردشگری مذهبی و معنوی استان یزد تهیه شود تا دیگر شهرستان های 
استان نیز بتوانند همکاری داشته باشند.فاطمی ادامه داد: در بودجه سنواتی 
شــهرداری ها نیز این اولویت دیده شود و با توجه به اینکه برخی اماکن 
گردشگری معنوی ،اوقافی است لذا از منابع ممکن در این زمینه نیز حمایت 
شود.وی اظهار داشت: برای تولید محتوای گردشگری نیز اعتباراتی دیده 
شده که در طول سال ۱۴۰2 بخشی از این اعتبارت هزینه می شود و حتما 

برش شهرستانی نیز دیده شــود .استاندار یزد گفت: درهمه شهرستان ها 
آیین های عاشورایی برجسته و بی نظیر وجود دارد و حتما در این مراسم ها 

نیز تمرکز شود و فقط در یک یا دو شهرستان تمرکز نباشد.
  احمد آخوندی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان 
یزد نیز در این نشست گفت: ظرفیت های گردشگری و مذهبی استان یزد 
فقط مربوط به ایام محرم نیســت و در طول ســال ادامه دارد و در زمینه 
برنامه های خاصی که شهرســتان ها دارند نیز آمادگی داریم تا همکاری 
لازم را با فرمانداران داشته باشیم.مسئول دبیر خانه بین المللی یزد حسینیه 
ایران نیز در این نشست گفت: پایه گذاری گردشگری مذهبی معنوی در 
یزد انجام شــد و در سال جاری نیز این کارگروه از یک ماه قبل فعالیت 
خود را آغاز کرد.سید حسن حسینی افزود: میراث فرهنگی نیاز به پیوست 
فرهنگی در همه ایام دارد و به ویژه در ایام محرم و صفر این اقدام نیاز بود 
که در اســتان یزد انجام و آغاز شد. وی اظهار داشت: کارگروه منسجمی 
باید تشــکیل شود تا میراث فرهنگی و گردشگری معنوی جدی تر دیده 

شده و برنامه ها به صورت کلی اقدام و عملیاتی شود.
  مسئول کمیته روحانیون کمیته گردشگری معنوی و مذهبی استان یزد نیز 
در این نشست گفت: از سال ۱۳۹۵ از ظرفیت روحانیون در گردشگری 
مذهبی اســتان یزد استفاده شد و روحانیون در دهه محرم بصورت کامل 
در مسجد جامع و شــاهزاده فاضل مستقر هستند.حجت الاسلام محمد 
صمدنیا اظهار داشت: گردشــگری رمضان نیز امسال برای اولین بار در 
مسجد جامع انجام و ایجاد گردشگری تخصصی مذهبی نیز در استان یزد 
آغاز شــد؛ همچنین از سال ۱۳۹6 تا کنون نیز از ۴6 ملیت در استان یزد 
مهمان داشتیم.مسئول کمیته گردشگری معنوی و مذهبی استان یزد نیز در 

این نشست گفت: گردشگری مذهبی معنوی استان یزد 6 سال است که به 
صورت کمیته فعالیت دارد ولی به طور غیر رسمی از ۱6 سال قبل تا کنون 
فعالیت خود را آغاز کرده است.مهدی رجایی فرد افزود: در این کمیته بیش 
از ۷۰ نفر فعالیت دارند و گردشــگران خارجی همراه با راهنمایان مسلط 
به زبان انگلیســی و خارجی و همچنین روحانیون مطلع همراه شده و در 
بهترین نقاط حسینیه ها در مراسم های عزاداری حضور پیدا می کنند.وی 
ادامه داد: بعد از مراسم نیز توریست ها مهمان سفره امام حسین) ع ( هستند 
و تمام اقدامات و پذیرایی به صورت رایگان بوده و حتی در پخت آش و 

غذای نذری هم حضور پیدا می کنند.
  مسئول کمیته گردشگری معنوی و مذهبی استان یزد گفت:برای آشنا شدن 
توریست ها با سنت حسنه وقف، نشست های آموزشی نیز برگزار می شود 

تا با فلسفه عاشورا و قیام امام حسین)ع( نیز آشنا شوند.
  رجایــی فرد افزود: اولین گروه 2۴ نفره کره ای، در مراســم شــاهزاده 
فاضل یزد حضور پیدا کردند و در ســال گذشته ۴۱۵ نفر و از ۱6 ملیت 
در برنامه های عــزاداری یزد حضور پیدا کردند.وی اظهار داشــت: این 
گردشگران در شــاهزاده فاضل، ابرندآباد شهر شاهدیه، حظیره، اشکذر، 
اردکان، تفت و مهریز حضور یافتند و بیشــترین آمار حضور گردشــگر 
خارجی در برنامه های مذهبی ایران نیز در اســتان یزد و در سال گذشته 
اتفاق افتاد همچنین در ســال قبل از کرونا یعنی در سال ۱۳۹8 بیش از 
هزار و 2۳6 نفر گردشــگری خارجی در برنامه های عزاداری استان یزد 

حضور یافته بودند.
در این نشســت تعدادی دیگر از اعضا نیز پیشنهادات و درخواست های 

خود را مطرح و تصمیمات لازم اتخاذ شد. 

  آرزو توکلی ســرویس استان ها // مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان گفت: 
اســتان کرمان سال گذشته در حوزه صادرات 
تعاونی ها در سطح کشور رتبه سوم و همچنین 
از نظر میــزان افزایش صادرات تعاونی ها رتبه 

اول کشور را به خود اختصاص داده است.
   بــه گزارش خبرنگار دریا؛ مدیرکل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی استان کرمان با اشاره به اینکه فضای 
کســب و کار و ایجاد اشــتغال در استان کرمان به 
سمت بسیار خوبی پیش می رود، اظهار داشت: در 
بازدیدی که از کارخانه های خودروسازی بم داشتم، 
این شرکت های خودروسازی اعلام کردند که دچار 

کمبود نیرو و به دنبال جذب آن هستند.
  مصباح بیان کرد: سال گذشته فقط ۵ هزار نیرو در 
خودروسازی های بم مشغول به کار شدند و از ابتدای 
سال تا کنون نزدیک به ۵۰۰ نفر نیرو جذب کرده اند.

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان 

ابراز داشــت: شرکت های خودروسازی بم در حال 
انجام طرح های توسعه خود هستند و تا پایان سال 
جاری نیاز به چند هــزار نفر نیرو دارند که ممکن 
است این نیاز در شهرستان بم و اطراف تامین نشود 

و نیاز به جذب نیروی غیربومی باشد.
  وی عنوان کرد: شرق استان به واسطه خودروسازها 
به ســمتی مــی رود که دیگــر بیــکار توانمندی 
در ایــن مناطق وجــود نخواهد داشــت و اکنون 
این خودروسازی ها به دنبال جذب نیرو هستند و افراد 
 علاقه مند و بیکار می توانند در این مجموعه ها مشغول

 به کار شوند.
 مصباح ادامه داد: با توجه به طرح دوم توسعه معدن 
درآلو در شهرستان رابر تا دو سال آینده تمامی افراد 
این منطقه که توانایی لازم را داشته باشند در این معدن 
مشغول به کار خواهند شــد و بیکار توانمند در این 
منطقه نخواهیم داشت.وی همچنین گفت: با طرح ها و 
سرمایه گذاری هایی که در سطح استان در حال انجام 

است، تا پایان سال جاری نرخ بیکاری استان کاهش 
می یابد. مصباح با اشــاره به اینکه سال گذشته سهم 
تعاونی ها از صادرات غیر نفتی کشــور 2.۴ درصد 
بوده است، بیان داشت: استان کرمان سال گذشته در 
حوزه صادرات تعاونی ها در سطح کشور رتبه سوم و 
همچنین از نظر میزان افزایش صادرات تعاونی ها رتبه 
اول کشور را به خود اختصاص داده است.وی افزود: 
بسیاری از تعاونی های استان صادرات دارند، اما با 
کارت بازرگانی غیر تعاونی صادرات انجام می دهند 
و ما از این افراد درخواست داریم، به نام تعاونی های 

خود این صادرات را انجام دهند.
  مصباح با اشــاره به اینکه یکی از شــاخص های 
ارزیابی ادرات کار، خدمت رســانی به مردم است، 
گفت: میانگین مدت رسیدگی به شکایات کارگری 
و کارفرمایی در سطح استان در سال ۱۴۰۰، ۱۰2 
روز و در نیمه اول سال گذشته به ۷6 روز و در پایان 

سال گذشته به ۴2روز رسیده است.

  مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان 
تاکید کرد: حجم شکایات کارگری و کارفرمایی در 
سال گذشته افزایشــی بود، اما با برنامه ریزی های 

دقیق صورت گرفته این مدت کاهش یافته است.
  وی عنــوان کرد: تعــداد کاریابی هــا از ابتدای 
شــکل گیری آنها تا سال ۱۴۰۰ در سطح استان که 
فعال بودنــد، 2۷ کاریابی بود که این تعداد تا پایان 

سال گذشته به ۵2 کاریابی رسید.

   مصباح تصریح کرد: سعی کرده ایم مجوز کاریابی ها 
در مناطقی که دسترسی کمتری به شهر دارند، داده 
شود و همچنین بسیاری از کارهای دولتی که قابل 

برون سپاری بوده اند به کاریابی ها واگذار کرده ایم.
 وی خاطرنشــان کرد: افرادی که متقاضی تاسیس 
کاریابی هســتند اگر این کاریابی هــا را در مناطق 
دوردست و کمتر برخوردار تاسیس کنند، مجور آنها 

کمتر از سه روز صادر خواهد شد.

رتبه اول کرمان در افزایش صادرات تعاونی ها 

استاندار یزد تاکید کرد/   معرفی ظرفیت های گردشگری معنوی و مذهبی یزد



خبر

دریافت کسر خدمت 
برای سربازان ماهر فراهم می شود

  گروه اجتماعی // مشــاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه نیروهای مسلح از رونمایی از سامانه جدید مهارت 
آموزی سربازان و اضافه شدن مشوق کسری خدمت در این سامانه 
در آینده نزدیک خبر داد. سردار موسی کمالی درباره توقف فعالیت 
سامانه سرباز ماهر و اعطای مشوق ها به افراد دارای مهارت اظهارکرد: 
سامانه ای توسط یک شرکت طراحی شــده بود که در این سامانه، 
جوانان ۱۵ سال به بالای دارای مهارت های مورد نیاز نیروهای مسلح 
می توانســتند در آن ثبت نام کنند.وی با بیان اینکه بعد از بارگذاری 
مدارک و شرایط لازمه توسط متقاضیان، موضوع از طریق ثبت نام 
در سامانه مورد ارزیابی قرار می گرفت افزود: بر اساس مشوق های 
اعلامی اگر متقاضیان امتیازات لازم را کسب می کردند، می توانستند 
از آن مشــوق مدنظر اســتفاده کنند.مشــاور عالی قرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح ادامه داد: به دلیل اینکه 
برخی مشکلات در مدیریت سامانه پیش آمد و قرارداد قرارگاه با آن 
شرکت طراح به اتمام رسیده بود، تصمیم گرفته شد که در طرح جامع 
سامانه مهارت آموزی سامانه جدید طراحی شود که مراحل آزمایشی 
 خــود را در حال حاضر طی می کند.کمالی ادامــه داد: به امید خدا 
به زودی از این ســامانه رونمایی خواهد شد و جوانان می توانند در 
ســامانه ثبت نام و همان موارد گذشــته را نیز اجرایی کنند؛ در این 
سامانه نیز متقاضیان می توانند مدارک لازم، مهارت های کسب شده 
و.... خود را اعلام کنند و ارزیابی های لازم نیز توســط کارشناسان 
مربوطه صورت می گیرد. وی با بیان اینکه افرادی که امتیازات لازم 
را کسب کنند، می توانند از امتیازات و مشوق های در نظر گرفته شده 
برخوردار شوند گفت: امتیازات تدارک دیده شده در این سامانه نیز 
همان امتیازات گذشته، مثل تعیین سازمان محل خدمت، شهر محل 
خدمت، توجیه غیبت، بخشودگی غیبت، استفاده از یک ماه مرخصی، 
استفاده از یک درجه بالاتر از درجه اعطایی، اولویت در دریافت امریه، 
استفاده از افراد دارای مهارت به عنوان مربی و کمک مربی در یگان ها 
و... است، البته کسری خدمت را نیز به سایر امتیازات این سامانه اضافه 
کرده ایم. مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه 
نیروهای مسلح درباره زمان و جزئیات بیشتر این سامانه نیز گفت: 
جزئیات بیشتر این سامانه به زودی اعلام خواهد شد و بعد از سپری 

کردن مراحل آزمایشی، مورد استفاده متقاضیان قرار خواهد گرفت.
اعطای مجوز روانشناسی به یک دامپزشک! 

 گروه اجتماعی // سخنگوی هیأت مرکزی نظارت بر پنجمین دوره 
انتخابات سازمان نظام روانشناسی و مشاوره، جزئیات تخلفات در 
ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره را تشریح کرد.   ابراهیم نعیمی، 
سخنگوی هیأت مرکزی نظارت بر پنجمین دوره انتخابات سازمان 
نظام روانشناسی و مشــاوره در گفت وگو فارس، درباره »تخلفات 
ســازمان نظام روانشناسی و مشــاوره«، اظهار داشت: در خصوص 
تخلفات این ســازمان باید گفت چند نفر از اعضای شورای مرکزی 
که طبق قانون اعلام شده باید تحصیلات روانشناسی یا مشاوره داشته 
باشند، تخصص شان در گرایش های مختلف است و فاقد تحصیلات 
مرتبط هســتند.وی با اشاره به رشته های غیرمرتبط در بین اعضای 
شــورای مرکزی سازمان نظام روانشناسی و مشاوره متذکر شد: این 
افراد رشــته  علوم تربیتی داشته یا آموزش و پرورش دارند؛ البته این 
افراد محترم هستند و رشته شان محترم است، اما قانون می گوید نباید 
در سازمان نظام روانشناسی و مشاوره این افراد با چنین رشته هایی 
حضور داشته باشند و این خلاف قانون است.سخنگوی هیأت مرکزی 
نظارت بر پنجمین دوره انتخابات سازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
ابراز کرد: در سازمان نظام روانشناسی و مشاوره به فردی که دامپزشک 
است مجوز داده اند؛ در حالی که اینجا سازمان نظام دامپزشکی نیست، 
بلکه ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره است؛ در نتیجه به افرادی 
که صلاحیت قانونی ندارند مجوز فعالیت داده اند.نعیمی اضافه کرد: به 
افراد دارای مدرک علوم تربیتی، مدیریت آموزشی، مدیریت تحقیقات 
آموزشی و نیز به رشته های غیرمرتبط که در قانون برای آن تعریف 
نشده مجوز فعالیت داده اند.وی با اشاره به تخلفات دیگر سازمان نظام 
روانشناسی و مشاوره، خاطرنشــان کرد: افراد را برای طویل المدت 
پشت درهای بسته نگه داشته اند؛ به طوری که ۷ هزار نفر منتظر بوده اند 
اما کمیسیون ها تشکیل نشده  است. همین طور تلنبار شدن افراد در 
پشت در کمیسیون برای اعطای مجوز آنقدر زیاد بوده که درگاه ملی 
مجوزها به این موضوع ورود پیدا کرده تا مجوز داده شود و کارها راه 
بیفتد.وی تصریح کرد: یکسری تخلفات مالی وچیزهای دیگری وجود 
دارد که سازمان بازرسی کل کشور در این خصوص گزارش تهیه کرده 
و در گزارش خود موارد را احصا کرده اســت.نعیمی افزود: یکی از 
پیشنهاداتی که سازمان بازرسی کل کشور داده است این بوده که گفته 
هیچ کدام از افرادی که در شــورای مرکزی و بازرسان این سازمان 
حضور دارند دور بعد کاندیدا نشوند. وی ادامه داد: سازمان بازرسی 
کل کشور ورود کرده اما آقایان غیر از اینکه وارد شوند، می خواهند 

حتما هم در شورای مرکزی باشند.
تغییر زمان کنکور؛

 سال آینده هر دو نوبت کنکور 
نیمه نخست سال برگزار می شود

 گروه اجتماعی // به دنبال تغییر در شیوه برگزاری کنکور و 
دو مرحله ای شدن آن، برخی از فرهنگیان و دانش آموزان نسب 
به زمان برگزاری این دو آزمون بخصوص زمان برگزاری آزمون 
نخســت معترض بودند.  دانش آموزان این گلایه را داشتند که 
وقتی در زمستان هنوز نیمی از کتاب های درسی را نخوانده ایم 
چگونه می توانیم در آزمون کنکور شرکت کنیم؟ وزارت آموزش 
و پرورش هم در چندین جلســه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و طی گفت وگوها با مســئولان سازمان سنجش این پیشنهاد را 
مطرح کرد که هر دو آزمون در نیمه نخست یک سال تحصیلی 
برگزار شود. محســن زارعی، رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پرورش در خصوص تغییر زمان برگزاری 
کنکور گفت: موضوعات مطرح شده در خصوص زمان مطلوب 
برگزاری کنکور در شورای سنجش و پذیرش مورد بررسی قرار 
گرفت و صحبت ها پیرامون تغییر زمان برگزاری کنکور مدت ها 
میان نمایندگان وزارت آموزش و پرورش و سازمان سنجش در 
جریان بود. وی در خصوص زمان برگزاری کنکور در سال بعد 
تاکید کرد: برای سال بعد هر دو نوبت کنکور در نیمه نخست سال 
خواهد بود. نوبت نخســت کنکور در اردیبهشت و نوبت دوم در 

تیر همان سال برگزار می شود.

4
سه شنبه 3 مرداد 1402

7 محرم 1445

سال بیست و دوم شماره  4218 

اجتماعی

    
  گــزارش اختصاصی // اعتیاد و کارتن خوابی 
زخمی کهنــه بر پیکره شــهر بندرعباس و 
به خصوص محلات حاشیه نشین است. بحران 
مواد مخدر، جزء بحران های بزرگ جامعه بشری 
اســت و در کنار بحران کم آبی و ســلاح های 

مهلک اتمی و شیمیایی از آن نام می برند.
  هرمزگان با  وجود به یدک کشیدن نام قطب اقتصاد 
کشور تاکنون نتوانسته به خوبی فرزندان خود را بر 
سر سفره اقتصاد بنشاند به همین دلیل هر روز شاهد 
گسترش حاشیه نشینی هستیم.هرمزگان جنوبی ترین 
استان کشــور با دارا بودن منابع و درآمدهای زیاد 
حاصل از صادرات و واردات و وجود بنادر شــهید 
باهنر و شهید رجایی به قطب اقتصاد کشور شهرت 
یافته است، اســتانی که به واسطه ثروت های عظیم 
موجود در آن نامی جهانی پیــدا کرده اما علیرغم 
وجود این حجم از منابع مالی نهفته در این اســتان، 
مردمش با فقر دست و پنجه نرم می کنند. رژه معتادان 
بی خانمان و کارتون خواب در قطب اقتصاد کشور 
موضوعی است که در سال های اخیر رنگ و بوی 
متفاوتی به خود گرفته و در ســایه بی توجهی های 
مسئولان این قشر به عضو جداناپذیر جامعه تبدیل 
شــده اند. اعتیاد به مواد مخدر بخش قابل توجهی 
از منابع انسانی، سرمایه های اجتماعی و اقتصادی 
جامعــه را از بین می برد که عــلاوه بر جلوه ها و 
ابعاد منفی آشــکار آن، ابعاد آسیب زای پنهانی نیز 
دارد که شــاید به مراتب خطرناکتر از ابعاد آشکار 
آن باشــد. تحمیل هزینه های هنگفت اقتصادی و 
انسانی به دولت و ایجاد تشکیلات عریض و طویل 
مبــارزه با آن، افزایش جرائــم متأثر از اعتیاد مثل 
طلاق ، خودکشی، سرقت،  افسردگی و سرخوردگی 
اجتماعی، ایجاد فشار و تنش روانی در خانواده ها، 
فروپاشی خانواده ، کاســتی در تربیت و اجتماعی 
کــردن فرزندان، ضرر و زیــان مالی به جامعه تنها 
بخشی از پیامدهای اعتیاد درجامعه است. امروزه با 
گسترش اعتیاد در بین زنان، در پاتوق افراد کارتن 
خواب و بی خانمان، زنان نیز مشــاهده می شوند و 
زباله گردی زنان معتاد در شهر زخمی تازه بر پیکر 
کرامت زن است که با وجود جایگاه و منزلت الهی 
بانوان باید شــاهد زوال و نابودی این اصل بنیادین 

جامعه بود.
  در میــان واژه های کارتن خوابــی، گورخوابی، 
پل خوابی و هجوم بــی خانمانان به اماکن تاریخی 
واژه خورخوابی در پایتخت اقتصاد کشور موضوعی 
تازه  اســت که این روزها رسانه ها از ابعاد گسترده 
این فاجعه انســانی و شــهری پرده برداشــته اند.

خورهــای بندرعباس که در گذشــته معبری برای 
جریان آب از خشــکی به دریا و بالعکس در فصل 
زمستان و بارندگی بودند این روزها علاوه بر روانه 
کردن فاضلاب خانگی و محیطی برای گســترش 
موجودات موزی به مامنی برای معتادان بی خانمان 
تبدیل شده اند تا فارغ از آلودگی و برای دور ماندن 
از چشــم رهگذران دل به اعماق خورهای متعفن 
ســپرده اند.تجمع افراد بی خانمان در قسمت های 
سرپوشیده پل ها و خورها در کنار تمام مشکلات 
زیســتی آثار منفی بر ساکنان محلات دارد چرا که 
پرسه معتادان در کوچه و خیابان هایی که محل عبور 
زنان و کودکان اســت نگرانی خانوادها را دوچندان 
می کند همچنین جمعیت بالای معتادان در یک محل 
موجب حضور ساقی ها و توزیع کنندگان مواد مخدر 
می شود.ساکنین محلات همسایه خور که تا دیروز 
نگران سلامت فرزندانشان و آلودگی های ناشی از 
فاضلاب و روان آب هــای آلوده بودند این روزها 
باید مواظب ســلامت روحی و روانی خانواده خود 
باشند که مبادا روزی در اثر درگیری بی خانمان ها 
و معتادان فرزندانشان آسیب ببینند و یا پای افیون به 

خانه محقرشان باز شود.
  همچنین بافت محلات حاشــیه ای و کوچه های 
تنگ وتاریک بندرعباس، قرار گرفتن برخی منازل 
بر بالا و یا زیر کوهها و... شرایط را بگونه ای ایجاد 

کرده است که حتی اجازه حضور و ورود خودروهای 
پلیس، آتش نشــانی، آمبولانس و... را نمی دهد و 
بایســتی برای بازگشایی معابر نیز سایر دستگاه ها 
وحتی صنایع و بنگاه های اقتصادی در راستای انجام 
مسئولیت های اجتماعی یاریگر شهرداری باشند و 
مشارکت کنند تا این مهم محقق شده و باعث ارتقای 
امنیت و خدمات شوند و نیاز است آقای استاندار و 
فرماندار و شورای شهر در این حوزه بصورت جدی 
ورود کنند تا میزان رضایت ســاکنان این مناطق که 
دو ســوم شهر را نیز تشکیل می دهند، افزایش یابد. 

ساکنان محلات حاشــیه ای وبافت های فرسوده 
بندرعباس امنیت ندارند و ســارقان، معتادان، اراذل 

و اوباش باعث سلب امنیت در این مناطق هستند.
اعتیاد، بلای خانمان سوزی است که لازمه پیشگیری 
از گرفتاری جوانان و نوجوانان این مرز و بوم در این 
مرداب باتلاقی، آموزش، آگاهی بخشی و استفاده از 
ظرفیت مشارکت مردمی و اجتماعی کردن مسئولیت 

مبارزه و اصلاح قوانین است.
  اعتیاد یکی از معضلات جوامع بشری است. مبارزه 
با این مشکل نیرو و سرمایه بسیاری را هدر می دهد. 

بهترین رویکردهای موثر، پیشگیری اولیه از اعتیاد 
اســت، در همین راســتا روش های علمی و بسیار 
موثری پشنهاد شده که به  نام روش های مصون سازی 
روانی معروف است. بشــر امروز باید بداند مبارزه 
با مــواد مخدر در عصر کنونی به یک موضوع فنی 
و معادله چند مجهولی و پیچیده تبدیل شــده است 
و ارتقــای آگاهی و آموزش، لازمه حل این معادله 
چند مجهولی اســت و با روش های سنتی نمی توان 
با این پدیده مقابله کــرد و باید راهبردهای مبارزه 
با مواد مخدر به  روز شــود.این راهکارها در بخش 
پیشگیری باید تقویت شود و آموزش به جوانان و 
نوجوان به منظور جلوگیری از گرایش آنان به اعتیاد 
بومی سازی شود. نیاز است شورای تامین استان و 
شهرستان و دستگاه های متولی برای ارتقای امنیت 
در این محلات و پاکسازی معتادان، اراذل، سارقان، 
مواد و مشروب فروشان و... اقدام جدی تری کنند. 
بازگشــایی معابر و لاین بندی کوچه ها در ارتقای 
امنیت وخدمات رســانی در محلات بسیار اثرگذار 
است و نیاز است این موضوع در برنامه ریزی های 
متولیان مربوطه قرار گیرد؛ فعالیت جهادی و تلاش 
مجدانه تنها گزینه های روی میز مســئولان برای 
موفقیت در راه مقابله با معضل اعتیاد و کاهش جامعه 
معتادان است که متاسفانه مســئولان در هرمزگان 

همچنان عملکردی منفعلانه دارند.

سما آذر/دریا
SAMA.AZAR       @yahoo.com66  گزارش دریا از ازدیاد معتادان متجاهر در بندرعباس

رژه معتادان بی خانمان درکوچه پس کوچه های شهرم

    هرمــزگان بــا  وجود به یدک کشــیدن نام قطب اقتصاد کشــور تاکنون 
نتوانسته به خوبی فرزندان خود را بر سر سفره اقتصاد بنشاند به همین 

دلیل هر روز شاهد گسترش حاشیه نشینی هستیم
    خورهای بندرعباس که در گذشــته معبری برای جریان آب از خشکی به 
دریا و بالعکس در فصل زمستان و بارندگی بودند این روزها علاوه بر روانه 
کردن فاضلاب خانگی و محیطی برای گســترش موجــودات موزی به مامنی 

برای معتادان بی خانمان تبدیل شده اند
    بافت محلات حاشیه ای و کوچه های تنگ و تاریک بندرعباس، قرار گرفتن 
برخی منازل بر بالا و یا زیر کوه   ها و... شرایط را بگونه ای ایجاد کرده است 
که حتی اجازه حضور و ورود خودروهای پلیس، آتش نشانی، آمبولانس و... 

را نمی دهد

رضا فتحی مقدم

تپه هایی بنام سرعت کاه 

  در هر نقطه ای که مردم و وسایل نقلیه در 
کنار یکدیگر قــرار بگیرند، موضوع ایمنی 
مطرح می شــود. این ایمنی به وسیله ابزار 
و تجهیزات مختلفی باید تامین شــود که 
از جمله آن می توان به چــراغ راهنمایی، 
... اشاره  سرعت کاه، خط کشی عابر پیاده و 

کرد. 
  این ابزار و تجهیزات بســته به محل مورد نظر 
استفاده می شــود و ممکن است از مواد مختلفی 
مانند آسفالت، بتن، پلاســتیک، کائوچو و فلز 
ساخته شده باشد. یکی از این تجهیزات ترافیکی 
که در چند ســال اخیر در کشــور ما رواج پیدا 
کرده است سرعت کاه اســت. سرعت کاه معمولا 
برای محدوده ســرعت ۱۵ تــا 2۵ کیلومتر به 
کار مــی رود. این مانع معمــولا در خیابان های 
محلی و جاده های فرعــی به کار می رود، یعنی 
مکان هایی که سرعت ماشین ها معمولا کم بوده 
اما در صورت افزایش آن موجب خطر می شود. 
در صورتی که راننده بیش از سرعت اعلام شده 
حرکت کند، ســرعت کاه احساس تکان ملایمی 
به ماشــین وارد می کند. در شرایطی که خودرو 
با ســرعت خطرناک از روی سرعت کاه عبور 
کند، مانع تکان شدیدی به ماشین وارد می کند که 
موجب اذیت سرنشینان و حتی شکستن محموله 
خودرو می گردد. سرعت کاه معمولا تمام عرض 
مســیر را پوشــش داده و به همین دلیل وسایل 
نقلیه با هر دو چــرخ از روی آن عبور می کنند 
و کمی از تکان وارده بر خــودرو می کاهد.این 
مانع عمودی برای جاده های اصلی، خیابان های 

پهن و مسیرهایی که راننده با رفتن به شانه های 
خاکی از مانع عبور نمی کند چندان مناسب نیست. 
به همین دلیل سرعت کاه معمولا در نقاط شهری 
دارای پیاده رو و باریک نصب می شــود. در شهر 
بندرعباس که خیابان های زیادی دارد، در نقاط 
مختلف سرعت کاه و سرعت گیر نصب شده است. 
اما سرعت کاه هایی که در شهر بندرعباس نصب 
شده است، اکثرا غیراســتاندارد هستند و ارتفاع 
بســیار زیادی دارند به نحوی که اگر خودرو با 
ســرعت کم هم از روی آن عبــور کند با تکان 

زیادی مواجه می شود.
   در تعریــف ســرعت کاه آمده اســت که برای 
محل هایی استفاده می شود که سرعت خودروها 
پایین است اما در شهر بندرعباس شاهد هستیم 
که این ابزار ترافیکــی در خیابان های اصلی که 
ســرعت خودروها بالاست نصب شده اند. نمونه 
غیراستاندارد سرعت کاه های شهر بندرعباس را 
در بلوار شــهید رجایی می توانید مشاهده کنید. 
ســرعت کاه هایی که مانند تپه ای ساخته شده اند 
و در زمان عبور، خودروها مجبور هســتند که 

سرعت خود را مانند سرعت گیر کم کنند. 
  یکی دیگر از مواردی که غیراستاندارد بودن این 
سرعت کاه ها را نشان می دهد، آسفالته و سیاه بودن 
آنهاست که در تاریکی شب قابل تشخیص برای 
رانندگان نیست و زمانی راننده متوجه وجود این 
سرعت کاه ها می شود که به آنها رسیده است. در 
این زمینه خوب است مسئولان پیش از استفاده 
ابزار ترافیکی در شهر، از نوع مکان مورد و نحوه 
استفاده آن مطلع شده و سپس از آن استفاده نمایند 
چرا که نصب غیراستاندارد تجهیزات ترافیکی در 
سطح معابر شهری، مشکلاتی را برای شهروندان 

به همراه دارد.

امین زارعی/دریا
amin.zch         @gmail.com2011

یادداشت
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در امتداد تاریکی

به دلیل اعتیاد شــدیدی که به مواد مخدر صنعتی داشتم، 
زندگی ام در مسیر نابودی قرار گرفت و همه چیزم را از دست 
دادم به طوری که دیگر انگیزه ای برای خروج از این شــرایط 

وحشتناک نداشتم تا این که ...
   این ها بخشــی از اظهارات گوشی قاپ ۴8 ساله سابقه داری 
اســت که با شگرد و خونســردی خاصی در اطراف میدان امام 
حسین )ع( مشهد گوشی قاپی می کرد. »علی – هـ« که پس از 
ارتکاب سرقت های سریالی از شهروندان و در عملیات ضربتی 
نیروهای گشت نامحســوس کلانتری سرانجام در چنگ قانون 
گرفتار شــده بود، درباره سرگذشــت خود به مشاور و مددکار 
اجتماعی گفت: در ســال ۱۳۵۴ به دنیا آمدم و سال هاست که 
در گرداب مواد افیونی دست و پا می زنم به گونه ای که مصرف 
مواد مخدر صنعتی زندگی ام را به تباهی و نابودی کشــاند. در 
 حالی کــه روز به روز بر مقدار مصرفم افزوده می شــد، دیگر 
نمی توانستم کار کنم و برای تامین مخارج اعتیادم دست به هر 
گونه خلافی می زدم. ابتدا از سرقت های خرد آغاز کردم، ولی 
باز هم درآمد حاصل از سرقت کافی نبود و خانواده ام در سختی 
و فلاکت زندگی می کردند. این شرایط تاسف بار به جایی رسید 
که همسرم دیگر نتوانست به زندگی مشترک با من ادامه دهد و به 
همین دلیل طلاق گرفت و به دنبال سرنوشت خودش رفت. حالا 
دیگر چیزی برای از دست دادن نداشتم و در گرداب مواد افیونی 
غرق بودم. وقتی دیدم به آخر خط رســیده ام و هیچ انگیزه ای 
برای خروج از این وضعیت ندارم، بیشتر به سوی کارهای خلاف 
کشیده شدم. بارها به جرم سرقت و مواد مخدر راهی زندان شدم، 
اما هنگامی که مدت محکومیتم پایان می یافت دوباره ســراغ 
 ســاقی های مواد مخدر می رفتم و باز هم مسیر تباهی را طی 
می کردم تا این که با یکی از خرده فروشــان مواد مخدر طرح 
دوســتی ریختم. او نیز سرگذشــتی بهتر از من نداشت، ولی به 
 دلیل آن که ساقی مواد مخدر بود، هزینه های اعتیادش را تامین 
می کرد. او یک دستگاه موتورسیکلت هم داشت که از آن برای 
حمل و جابه جایی مواد مخدر اســتفاده می کرد. طولی نکشید 
که نقشــه گوشی قاپی از شــهروندان را با او در میان گذاشتم و 
گفتم از شــگردی برای سرقت گوشی استفاده می کنیم که مردم 
انتظار نداشــته باشند. به این ترتیب ســوار بر موتورسیکلت به 
اطراف میدان امام حسین )ع( در بزرگراه فجر می رفتیم و من به 
صورت پیاده، گوشــی عابرانی را که بدون توجه به اطراف خود 
مشــغول گفت وگوی تلفنی بودند یا پیامک ارسال می کردند با 
خونســردی از دست آن ها چنگ می زدم و همدستم بلافاصله 
ســوار بر موتورسیکلت در کنارم قرار می گرفت و من در حالی 
به ترک موتورســیکلت می پریدم که مال باخته هنوز در شوک 
 ســرقت بود و حتی نمی توانست فریاد بزند! بارها با این شگرد 
گوشــی قاپی کردیم و آن ها را بــه مالخران فروختیم تا این که 
سرانجام ماموران کلانتری رسالت ما را شناسایی کردند و زمانی 
که گوشی یک شــهروند را ربودیم ناگهان خود را در محاصره 

گشت های نامحسوس پلیس دیدیم و ...

گوشی قاپی با خونسردی! 

11 کشته در پی ریزش سقف یک سالن ورزشی در چین
  رسانه های دولتی چین گزارش می دهند که دستکم ۱۱ نفر پس از 
حادثه ریزش سقف سالن ورزش یک مدرسه در حالی که یک تیم 
والیبال دختران در حال تمرین در آن بودند، جان خود را از دست 
داده اند. شــاهدان عینی به رسانه ها گفته اند که بسیاری از قربانیان 
کودک هســتند با این حال این مسئله هنوز به طور رسمی تایید 
نشده است.والدین مضطرب در بیمارستانی در نزدیکی محل حادثه 
منتظر گرفتن خبر از وضعیت سلامت فرزندانشان هستند.به گفته 
مقامات محلی، ۱۹ نفر هنگام بروز این حادثه در این سالن ورزشی 
گیر افتاده بودند که تنها هشت نفر آنها زنده مانده اند.تحقیقات اولیه 
نشان می دهد، »پرلیت« که نوعی سنگ آتشفشانی با بافت شیشه ای 
اســت در سقف این ساختمان استفاده شده بود که با بارش باران و 
انباشته شدن آب در نهایت موجب فروریختن سقف شده است.پلیس 
مسئول این ساختمان در شهر »چیچیهار« واقع در استان صنعتی 
»هیلونگ جیانگ« را دستگیر کرده است.استانداردهای ایمنی پایین 
و ساخت  و ساز غیراصولی حوادث این چنین در چین را رایج کرده 
است.در ماه ژوئن، انفجاری در یک رستوران در شمال غرب چین 
دستکم ۳۱ کشته برجای گذاشت. در تحقیقات اولیه مشخص شد که 
یکی از کارکنان رستوران در حال تعویض شیر شکسته مخزن گاز 
مایع بود که انفجار رخ داده است.در ماه آوریل هم آتش سوزی در 

بیمارستانی در پکن 2۹ کشته برجا گذاشت.
سقوط اتوبوس در برکه ای در بنگلادش 1۷ قربانی گرفت

  در پی سقوط یک دستگاه اتوبوس در برکه ای در کنار یک جاده 
در بنگلادش، ۱۷ نفر کشته و ده ها نفر دیگر زخمی شدند. در میان 
قربانیان این حادثه هفت کودک زیر سن قانونی و پنج زن نیز بوده اند.
گزارش ها حاکیست راننده اتوبوس در پی از دست دادن کنترل وسیله 
نقلیه باعث شده که به داخل برکه سقوط کند.در این سانحه رانندگی 
دســتکم ۳۵ تن دیگر نیز زخمی و به بیمارستان منتقل شدند.این 
وسیله نقلیه حدود 6۰ تا ۷۰ مسافر را حمل می کرده است.نیروهای 
امدادی ۱۳ جسد را از صحنه وقوع این حادثه بیرون آوردند و چهار 

تن دیگر نیز در بیمارستان جان خود را از دست دادند.
ریزش پل در شهر »پاتراس« یونان قربانی گرفت

  منابع خبری از حادثه فروریختن یک پل در شهر »پاتراسِ« یونان 
و مرگ یک تن در این حادثه خبر داده اند. فرو ریختن بخشی از این پل 
در امتداد یک جاده کمربندی در پاتراس، سومین شهر بزرگ یونان یک 
کشته و هشت زخمی برجای گذاشته است.به دنبال این حادثه امدادگران 
آتش نشانی شهر پاتراس در محل حاضر شدند تا گرفتارشدگان را از 
زیر آوار بیرون بیاورند.به گفته یکی از مسئولان آتش نشانی، این پل 

هفته گذشته به دلیل عملیات بازسازی بسته شده بوده است.
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جهان

قاتل با همسر دوستش رابطه پنهانی داشت
گروه حوادث// زن جوان وقتی فهمید شوهرش ماجرای خیانتش 
را متوجه شده است نقشه قتل تلخی را طراحی کرد.این زن در 
یک سناریوی هولناک با همدستی 2 مرد دست به قتل شوهرش 

زد و جسد را داخل چاه انداخت.
   رســیدگی به این پرونده از وقتی کلید خورد که مهین ۳۵ساله 
سراســیمه به یکی از کلانتری های شمال کرج رفت و مدعی شد 
شوهرش ایرج از صبح که به سرکار رفته دیگر برنگشته و گوشی 
موبایلش خاموش اســت وهیچ اطلاعی هــم از او ندارد.پس از 
اظهارات این زن، تیمی از کارآگاهان، تحقیقات خود ر ا با بررسی 
تماس های تلفنی ایرج شروع کردند.در این بررسی ها مشخص شد 
او آخرین بار با مردی به نام شــاهین در محدوده محمدشهر کرج 
قرار ملاقات گذاشــته بود و این تنها سرنخی بود که می توانست 
درکشف ناپدید شــدن مرموز ایرج، پلیس را یاری دهد.بنابراین 
خیلی زود با ردیابی تخصصی پلیس توانست شاهین را بازداشت 
کند. شاهین که از دستگیر شدنش بشدت شوک شده بود خیلی زود 
لب به سخن گشود.او در بازجویی ها اظهارداشت: مدتی است که 
با مهین همسر مقتول ارتباط دوستی برقرار کرده و به هم علاقه مند 
شده بودیم.مهین در صحبت هایش بارها گفته بود که ایرج او را آزار 
می دهد و کتک می زند حتی خرجی هم نمی دهد بنابراین می گفت 
قصد جدایی دارد اما ظاهراً ایرج امتناع می کرد.وی افزود: پس از 
مدتی ایرج متوجه ارتباط ما شــد و از من خواست با هم ملاقات 
کنیم، وقتی موضوع را به مهین گفتم او پیشنهاد داد ایرج را به باغی 
که متعلق به یکی از دوستان خودش بود بکشانم سپس با همدستی 
پســرعمه ام پدرام او را با چاقو کشتیم و جسدش را داخل چاهی 
در باغ متروکه انداختیم.با اعتراف شاهین، تیمی از مأموران آگاهی 
راهی باغ متروکه شدند و جسد را از چاهی با عمق ۱۳متر کشف 
کردند. جسد به دستور بازپرس کشیک قتل به پزشکی قانونی منتقل 
شــد و در ادامه شاهین و مهین و بعد پدرام نیز دستگیر شدند.پس 
از محاکمه هر سه متهم در شعبه یکم دادگاه کیفری استان البرز به 
ریاست قاضی قیومی و با حضور قاضی فیروزه ای رنجبر- مستشار 
دادگاه -تحــت محاکمه قرار گرفتند.به گــزارش ایران، اولیای دم 
 خواســتار قصاص سه جنایتکار شــدند و پس از محاکمه که در 
دو نوبت رسیدگی شد با حکم قضات، دو متهم مرد به اتهام مشارکت 
در قتل به قصاص نفــس و زن جوان نیز به اتهام معاونت در قتل 
شوهرش به ۱۵ســال حبس محکوم شدند، علاوه براین زن ومرد 
جوان به اتهام رابطه نامشروع با یکدیگر به ۹۹ ضربه شلاق محکوم 
شدند.این احکام از ســوی قضات دیوان عالی مهر تأیید خورد و 

متهمان در یک قدمی اجرای حکم قرار گرفتند.

حوادث 

روابط عمومی 
 شیلات هرمزگان 

►عدم چاقي، تناسب اندام، سلامتي جسم، با مصرف گوشت ماهي و میگو

گروه حوادث// یک شناور تفریحی گرفتار 
در آب های ساحلی جزیره کیش همراه با 
۵ نفر سرنشین توسط نیروهای اداره امور 

دریایی نجات یافت. 
   یک شــناور تفریحی گرفتار در سواحل 
جزیره کیش توســط نیروهــای اداره امور 
دریایــی نجــات یافت.محمــد عبداللهی 
رئیس اداره امــور دریایی در بیان جزئیات 

ایــن حادثه گفت: طی تمــاس برج کنترل 
 بنــدرگاه کیــش در ســاعت ۱۹:۴۴ روز 
۳۱ تیر مبنی بر درخواست کمک شناوری 
که  گیربکس موتور آن بر اثر برخورد با تور 
یا شــئ دیگری از کار افتاده بود، نیروهای 
این اداره به محدوده دریایی جنوب جزیره 
اعزام و پس از ۱۵ دقیقه تلاش و جستجو، 
قایق مورد نظر به همراه  ناخدا و چهار نفر 

 مسافر رؤیت شد و پس انجام اقدامات لازم، 
شناور و مســافران سلامت به اسکله انتقال 

یافتند.
   عبداللهی درخصوص رعایت موارد ایمنی 
و پیشــگیری از حوادث شــناورها افزود: 
قایقرانــان باید قبل از حرکــت تمام موارد 
ایمنی را در نظر گرفته و در ســرویس های 
آخر وقت، زمــان پایان کار خود را طوری 

تنظیم کنند که ۳۰ دقیقه قبل از غروب آفتاب 
در اســکله حضور داشته باشند و شناور را 

پارک کنند.
  بــه گزارش مهر؛ وی افــزود: با توجه به 
گرمای شــدید هوا به همراه داشــتن آب 
آشــامیدنی به اندازه کافی جهت جلوگیری 
از گرما زدگی مســافران در زمان اضطرار ، 

ضروری می باشد.

نجات یک شناور تفریحی در آب  های ساحلی کیش

گروه حوادث// رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه فراجا 
فرآیند صدور گذرنامه زیارتی را تشریح کرد. 

   ســردار علی ذوالقدر ضمن تشریح آخرین وضعیت 
صدور گذرنامه با هدف ارائه خدمات آسان و ارزان به 

زائران اربعین حسینی )ع( اظهار کرد: ثبت درخواست 
و صدور گذرنامه زیارتی بــرای متقاضیانی که دارای 
گذرنامه عادی معتبر هستند مقدور نخواهد بود و برای 
این افراد از طریق ســامانه های مربوطــه و نرم افزار 
»پلیــس من« پیام داده می شــود.وی توصیه کرد: در 
راستای تسریع و تسهیل در ارائه خدمات، زائران عزیز 
درخواســت خود را برای صــدور گذرنامه از طریق 
اپلیکیشن پلیس من سریعا ثبت کنند و به روزهای آخر 
موکول نکنند.به گزارش ایسنا، رئیس پلیس مهاجرت و 
گذرنامه فراجا همچنین خاطرنشان کرد: کسانی که واجد 
شرایط درخواست گذرنامه زیارتی هستند لیکن اصرار 
بر درخواست گذرنامه عادی دارند، طبق روال و مسیر 

عادی مربوطه درخواست گذرنامه کنند.

زائران درخواست گذرنامه را به روزهای آخر موکول نکنند

دستور ویژه   دادستان جهت شناسایی عوامل مقصر در حادثه تونل تنگه زاغ
 گروه حــوادث// دادســتان عمومــی و انقلاب 
مرکز استان هرمزگان دســتورات ویژه ای را برای 
 شناســایی عوامــل مقصر در حادثــه تصادف و 

آتش سوزی در تونل تنگه زاغ صادر کرد  .
   به گزارش خبرنــگار دریا، علیرضا احمدی منش 
در ایــن باره اظهار داشــت: بلافاصله پس از وقوع 
حادثه تصادف و انفجار مهیــب در تونل تنگ زاغ، 
به دستور اینجانب، دادستان شهرستان حاجی آباد در 
صحنه وقوع تصادف حاضر شد و ضمن هماهنگی با 
ضابطین و عوامل امدادی حاضر در محل، دستورات 
ویژه ای جهت بررسی علل و عوامل مقصر در حادثه 

صادر گردید.
  دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان هرمزگان 
در ادامه افزود: پیش از ظهر یکشــنبه بر اثر برخورد 

یک دستگاه کامیون از پشت با تانکر حامل سوخت 
در تونل تنگه زاغ آتش سوزی مهیبی اتفاق افتاده و 
هشت خودرو دچار حریق شدند که متأسفانه تاکنون 

2 نفر فوت نموده اند.

  وی ضمــن ابراز همدردی بــا خانواده های داغدار 
و آرزوی شــفای عاجــل بــرای مصدومــان این 
ســانحه، خاطرنشــان کرد: مجروحان و مصدومان 
 این ســانحه برای مداوا با آمبولانس به بیمارســتان  
شهید محمدی بندرعباس منتقل شده اند و دستورات 
ویژه ای برای پاکسازی و ایمن سازی تونل تنگه زاغ 
و جاده ترانزیتی حاجی آباد به بندرعباس نیز صادر 
شده که طبق گزارش ضابطین این محور طی ساعات 
آینده به صورت کامل بازگشایی خواهد شد.دادستان 
 عمومی و انقلاب مرکز استان هرمزگان همچنین از اعزام 
یک تیم کارشناسی برای بررسی فنی سانحه تصادف 
 در تونــل تنگه زاغ و شناســایی مقصرین احتمالی 
خبر داد   و گفت: نتایــج تحقیقات به محض تکمیل 

اطلاع رسانی خواهد شد.

گروه حوادث// رییس اداره تعزیرات حکومتی قشم گفت: از 
ابتدای امسال تاکنون ۳2۵ پرونده قاچاق به شعب تعزیرات 
حکومتی این شهرســتان مرزی وارد شده و بیشترین 

محکومیت نیز در همین بخش بوده است. 
   وحید ترکاشــوند افزود: این تعــداد پرونده قاچاق کالا 
با نظارت دقیق و مســتمر دستگاه های اجرایی و نظارتی 
از قبیــل نیروی انتظامی، پایگاه دریابانی و ناو تیپ رزمی 
۱۱2 ذوالفقار نیروی دریایی سپاه در این شهرستان مرزی 
تشکیل و به ثبت رســیده است.وی ادامه داد: از این ۳2۵ 

پرونده قاچاق، ۱۷۱ پرونــده مربوط به قاچاق دام، ۱28 
پرونده مربوط به قاچاق سوخت، 26 پرونده مربوط به سایر 
کالاها است.رییس اداره تعزیرات حکومتی قشم توضیح 
داد: در مدت یادشده نیز تعداد پرونده های کالا و خدمات 
 8۷ فقره بوده است.ترکاشوند اضافه کرد: برای متهمان این 
پرونده ها در مجموع 2۵۰ میلیارد ریال محکومیت مالی 
صادر شده است. وی گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون نیز 
با انجام ۱۴6 نوبت بازرسی و ۳6 گشت مشترک با همراهی 
نماینده دادستان، نماینده فرمانداری، بازرسان اداره تعزیرات 

حکومتی، شــبکه بهداشــت و درمان، جهاد کشاورزی، 
اصناف منطقه آزاد، اداره  صنعت، معدن و شهرداری قشم از 
 اصناف و مراکز تهیه و توزیع مواد غذایی، اماکن عمومی و
 غرفه های آرایشــی و بهداشــتی این جزیره ۱۰۱ واحد 
متخلف شناســایی که با تشکیل پرونده به مراجع قضایی 
معرفی و ۴۵ واحد دیگر نیز بدون تخلف ارزیابی شــدند.

رئیس اداره تعزیرات حکومتی قشم اعلام کرد: قشموندان 
می توانند هر گونه گرانفروشی، کم فروشی، احتکار و قاچاق 
کالا را با شماره تلفن ۰۷6۳۵2۴۱2۱۰ یا با سامانه ۱۳۵ 
سازمان تعزیرات حکومتی و سامانه ۱2۴ سازمان صنعت، 
معدن و تجارت مطرح کنند.به گــزارش ایرنا، وی افزود: 
همچنین شماره ۰۷6۳۵2۵2۵2۴ اصناف منطقه آزاد قشم 
نیز آمــاده دریافت گزارش مردمی در خصوص موارد یاد 

شده است.

رئیس اداره تعزیرات حکومتی قشم:

 325 پرونده قاچاق در قشم تشکیل شد

       
گروه حوادث// رئیس پلیس راه شمال استان 
کرمان گفت: گرفتن عکس پشــت فرمان 
توســط راننده، موجب وقوع حادثه و جان 

باختن فرزند نوجوانش شد. 
  سرهنگ علی رضایی در تشریح جزئیات 
این خبر اظهار کرد: عــدم رعایت قوانین 
رانندگی از ســوی برخــی رانندگان مانند 
سلفی گرفتن پشــت فرمان می تواند جان 
خود ما، فرزندان و سایر انسان های بی گناه 
را بگیرد و یک عمر پشیمانی به همراه آورد 
که متاسفانه دیده می شود این عمل اشتباه آن 
هم در ســرعت های بالا، زیاد رخ می دهد.

وی در ایــن خصوص با اشــاره به وقوع 
تصادفی در یکــی از مناطق که منجر به از 
دست دادن جان فرزند نوجوان یک خانواده 

شد، گفت: طبق بررسی های صورت گرفته 
پــس از وقوع تصادف و گفت وگو با راننده 
خودرو، دریافتیم علت اصلی منحرف شدن 
از جاده و در نهایت واژگونی خودرو، سلفی 
گرفتن راننده بوده که منجر به از دست دادن 
جان فرزند ۱6 ساله اش شده است.سرهنگ 
رضایی بــا تاکید بر عدم انجــام هرگونه 
عمل منجر به حواس پرتی هنگام رانندگی 
ادامــه داد: واقعا باید به این نکته فکر کنیم 
گرفتن یک تصویر در حال رانندگی چقدر 
مهم اســت که به واســطه آن جان عزیزی 
از خانواده را از دســت بدهیم و آیا گرفتن 
عکس این قدر ارزش دارد که فراموش کنیم 

در حال رانندگی هستیم؟
  به گزارش ایســنا، رئیس پلیس راه شمال 

استان کرمان درخصوص برخی پیامدهای 
ناشی از وقوع تصادفات که خانواده ها را به 
شدت درگیر و متاثر می کند، افزود: متاسفانه 
وقــوع تصادفات بعضا فوتی یا حوادثی که 
معلولیت رانندگی به همراه داشــته، باعث 
افســردگی پدر و مــادر و حتی در بعضی 
موارد منجــر به جدایی زوجین از همدیگر 
نیز شــده، چراکه برخی والدین حادثه دیده 
هرگز نتوانسته اند کوتاهی طرف مقابل منجر 
به وقوع حادثه برای پاره تن خود را ببخشند 
و یــا آن را فراموش کننــد. از این رو یک 
بار دیگر از همــگان می خواهیم به قوانین 
راهنمایی و رانندگی عمل و برای حفظ جان 
خود، فرزندان و ســایر افراد، حتما و حتما 

هنگام رانندگی، فقط رانندگی کنند.

سلفیِ پدر پشت فرمان موجب مرگ پسر ۱۶ ساله اش شد

گروه حوادث// فرمانده انتظامی شهرســتان قشم 
گفت: 2۰۰ هزار نخ ســیگار خارجــی قاچاق از یک 
دستگاه خودرو در این شهرســتان مرزی کشف و 

ضبط شد. 
    ســرهنگ مهــراب کاظمی افزود: مامــوران پلیس 
امنیت اقتصادی شهرستان قشم با انجام کار اطلاعاتی 
و گشــت  زنی  های هدفمند در یکــی از محورهای 
ساحلی این شهرســتان به یک دستگاه خودرو حامل 

کالای قاچاق مشــکوک و آن را توقیف کردند.وی با 
اشــاره به اینکه در بازرسی از خودروی یادشده 2۰۰ 
هزار نخ سیگار خارجی قاچاق کشف شد، گفت: طبق 
اقتصادی ارزش سیگارهای مکشوفه  نظر کارشناسان 
سه میلیارد ریال است.به گزارش ایرنا؛ فرمانده انتظامی 
شهرســتان قشــم توضیح داد: در این راستا یک نفر 
دستگیر و پس از تشکیل پرونده تحویل مراجع قضایی 

شد.

کشف 2۰۰ هزار نخ سیگار قاچاق در قشم 

اطلاعیه

داوطلبین محترم با مراجعه به سامانه به آدرس www.honar.azmoon.ir  دفترچه 
راهنما ثبت نام را دریافت و پس از مطالعه دقیق آن حداکثر تا تاریخ۱۴۰۲/۵/۱۰ 

اقدام به ثبت نام در سامانه مذکور نمایند. 

ثبت نام در چهل و یکمین آزمون ادواری استاندارد های مهارتی 
کارودانش اداره کل فرهنگ وارشاد اسلامی 

شناسه آگهی: )1536356( 
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   شهرستان  

ظروف شیشه ای در طبیعت زیر تابش آفتاب باعث بروز آتش سوزی است
روابط عمومی اداره کل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

اقلام مورد نیاز هیات های مذهبی قشم تامین شد
  گروه شهرســتان// مدیر جهاد کشاورزی شهرستان قشم از 
تهیه و تــدارک اقلام مورد نیاز برای ادای نذر و نیاز هیات های 
مذهبی این شهرســتان مرزی خبر داد و گفت: در همین ارتباط 
گوشت قرمز، برنج و شکر به میزان کافی برای ماه محرم و صفر 
 تامین شده است. مالک یزدان پناه اظهار داشت: اقلام مورد نیاز 
هیات های مذهبی در ماه محرم و صفر تامین شده و مسئولین این 
هیات ها می توانند بدون دغدغه مایحتاج خود را تهیه و نذورات 
خود را ادا کنند.وی ادامه داد: بر این اساس اداره تبلیغات اسلامی 
شهرستان قشم مســئول صدور حواله در این بخش بوده و این 
اقلام با معرفی نامه این اداره برای اقامه عزای سید الشهدا )ع( به 
هیات های مذهبی عرضه می شود.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان 
 قشم توضیح داد: بر اساس مصوبه کار گروه استانی تنظیم بازار 
 6 تنُ گوشــت قرمــز، ۴۴ تنُ برنج هندی و ۱۱ تنُ شــکر به 
هیات های عزاداری شهرستان و جزیره قشم در ماههای محرم و 
صفر با نرخ مصوب اختصاص یافته است. یزدان پناه اضافه کرد: 
این اقلام در ماه های یادشــده با هدف تنظیم بازار، جلوگیری از 
افزایش قیمت کالاها و حمایت از هیات های مذهبی برای کاهش 
دغدغه تامین مواد مصرفی برای ادای نذری توزیع می شــود.به 
گزارش ایرنا، امسال ۵۹ هیات مذهبی در این شهرستان مرزی 
مراسم  های عزاداری این ایام را برگزار می کنند که در 2۵ هیات 
مذهبی این جزیره پخت غذا و پذیرایی از عزاداران حسینی انجام 
خواهد شد.شهرستان قشــم دارای 2 بقعه متبرکه، حدود ۳2۰ 

مسجد، 2۰ حسینیه و تکایا و یک مهدیه است.
تولید ۵00 هزار اصله نهال در جاسک

  الناز مطهری نژاد گروه شهرستان// رئیس اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری جاسک از تولید ۵۰۰ هزار اصله نهال در نهالستان این 
شهرستان خبر داد.به گزارش خبرنگار دریا؛ اسلام بهرامی گفت: 
 در راســتای نهضت کاشت یک میلیارد نهال در کشور عملیات 
تولیــد نهال ۵۰۰ هزار اصله نهال در نهالســتان منابع طبیعی و 
آبخیزداری شهرستان جاسک واقع در منطقه گزدان با گلدان گیری 
و بذرکاری های صورت گرفته در حال انجام است.وی افزود: این 
نهال ها شامل گونه های از قبلی کهور ایرانی، کرت محلی، مغیر، 
کنار، گاروم زنگی، انبه، اکالیپتوس، سمر و سایر گونه ها می باشد 
که به منظور کاشــت در عرصه های مستعد با مشارکت مردم در 
قالب طرح ها و پروژه های مختلف در سال جاری در حال تولید 
می باشــد.  بهرامی با اشاره به اینکه سهم هرمزگان از این طرح 
کاشت سالانه 6 میلیون نهال خواهد بود، خاطر نشان کرد: عملیات 
تولید و کاشت نهال در شهرستان جاسک با اهداف حفاظت خاک، 
کنترل فرسایش بادی و آبی،  افزایش سرانه سبز و ترویج فرهنگ 

منابع طبیعی و درختکاری در حال انجام می باشد.

 گروه شهرستان// فرماندار رودان از 
اختصاص ۱۳۳ میلیارد تومان اعتبار از 

اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
و قانون متوازن از امکانات کشــور به 

این شهرستان خبر داد. 
  عبدالرضا ســالاری بیان داشت: این 
اعتبارات در 2۰ فصل توسعه خدمات 
شهری، روستایی و عشــایری، آب و 
فاضلاب، بهداشت، دین، مذهب، ورزش 
و تفریحات، امور عمومی، دفاع، حفظ 
نظم و امنیت عمومی، انرژی، صنعت و 
معدن، کشاورزی و منابع طبیعی، منابع 
آب، فرهنگ و هنر، رسانه، گردشگری، 
آمــوزش و پرورش، آمــوزش فنی و 
حرفه ای، حمایتی و توانبخشی است.

وی تصریــح کــرد: در این میان فصل 
راهداری و حمل و نقل با اعتباری بالغ 

بر ۳۵ میلیارد تومان در جایگاه نخست 
قرار دارد و فصل راه و شهر سازی نیز 
با اعتباری بالغ بر ۱8 میلیارد تومان دوم 
است و فصل آب و فاضلاب نیز با ۱۱ 
میلیارد تومان سوم است.به گزارش مهر، 
فرماندار رودان در پایان از بهســازی 
محور فاریاب به زیارتعلی، بهســازی 
و اصــلاح محور جغیــن، احداث پل 
روستای ماشنگی، احداث پل روستای 
اســلام آباد، آبرســانی به روستاهای 
خراجی و قلعــه کمیز، آبرســانی به 
روستای چاه ابراهیم، آبرسانی به جغین 
شــمالی، احداث مرکز خدمات جامع 

سلامت در روستای اسلام آباد و شهر 
زیارتعلی، احــداث اورژانس جاده ای 
روستای سید ســلطان محمد، احداث 
سالن ورزشی چند منظوره روستاهای 
قلعه کمیز و زیارت سید سلطان محمد، 
احداث زمین چمن روستای کهنشوییه، 
مطالعه محور بیــکاه به میناب، اجرای 
طرح هــادی در روســتاهای وزیری، 
بلاکســتون، فیض آباد، نزک، جوزیر، 
توســعه و بازســازی تاسیسات آب 
 شرب جغین جنوبی به عنوان برخی از 
پروژه های شــاخص این شهرستان در 

سال ۱۴۰2 یاد کرد.

فرماندار رودان عنوان کرد

سهم ۱33 میلیاردی رودان از اعتبارات تملک دارایی و قانون متوازن
راهور  پلیــس  رئیس  گروه شهرســتان// 
فرماندهی انتظامی ویژه کیش با اشاره طرح 
ساماندهی موتورهای شارژی در این جزیره 
گفت: شــماره گذاری موتورهای شارژی در 

کیش آغاز شد. 
   ســرهنگ »مهــدی توانگر« با اشــاره به 
آغــاز مجدد فعالیــت مرکز شــماره گذاری 
موتورهای شارژی در کیش، اظهار کرد:  مرکز 
شماره گذاری از فرهنگ سرای کیش به پارک 
مینا منتقل شده است.وی به استقبال چشم گیر 
کیشوندان از پلاک گذاری موتورهای شارژی 
قدردانی کرد و ادامه داد: این مرکز شماره گذاری 
از ساعت هشت صبح تا ۱۴ ظهر به شهروندان 
خدمات لازم را ارائه خواهد کرد.رئیس پلیس 
راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش در رابطه 
با مدارک لازم جهت پلاک گذاری موتورهای 
شارژی بیان کرد:  اصل و کپی شناسنامه، کارت 
ملی، کارت کیشــوندی،  بیمه و ســند خرید 
موتور مدارک لازم جهت انجام شماره گذاری 
است.وی ادامه داد: در صورت نداشتن کارت 
کیشوندی باید گواهی اشتغال به کار، کپی اجاره 
نامه یا سند منزل مسکونی و کپی مجوز فعالیت 
اقتصادی ضروری است.سرهنگ » توانگر« از 
 اقدامات شرکت عمران، آب و خدمات کیش در 
راه انــدازی مجــدد مرکــز شــماره گذاری 
موتورهای شارژی قدردانی کرد و گفت: خط 
کشتی معابر کیش برای تردد خودروهای موتور 
شارژی نیز اقدامی مثبت بود که توسط مجموعه 

مدیریت شهری انجام شد.
  وی با تاکیــد بر اینکه راکبیــن موتورهای 
 شــارژی در جزیــره کیــش حتمــا باید از 
 کلاه ایمنی اســتفاده کنند، اظهار کرد:  داشتن 
کلاه ایمنــی اولین اولویــت برای پلیس کیش 
جهــت تردد موتورهای شــارژی اســت که 
 امیدواریــم توجــه ویژه ای به ایــن موضوع 

شود.
  رئیس پلیس راهور فرماندهی انتظامی ویژه 
کیــش با بیان اینکه بیــش از ۱۵ هزار موتور 
 شــارژی در کیش وجــود دارد، اضافه کرد: 
پیش بینی می شود حدود یک هزار موتور شارژی 
در این جزیره فاقد پلاک باشد.به گزارش ایرنا، 
طی سال جاری 6 تصادف منجر به فوت توسط 
موتورهای شــارژی در کیش به وقوع پیوسته 
 که متاســفانه تمامی راکبان فوت شــده، فاقد 

کلاه ایمنی بودند.

 الناز مطهری نژاد گروه شهرســتان// تأخیــر در توزیع آرد 
نانوایی های سطح شهرستان اصلاً پذیرفته نیست و هرگونه 

کوتاهی در این زمینه حتما با آن برخورد قانونی می شود.
    به گــزارش خبرنگار دریا، فرماندار بندرخمیر در نشســتی  
 بــا موضــوع تعیین تکلیــف وضعیــت حمل و توزیــع آرد 
در سطح شهرستان برگزار شد با بیان این مطلب عنوان کرد:عدم 
حمل و توزیع بــه موقع آرد، مشــکلاتی را در پخت و توزیع 
نان نانوایی ها ایجاد می کند که لازم اســت این موضوع جدیت 
پیگیری شــود.وی در ادامه با بیان اینکه آرد خام باید صرفاً در 
روستاهای فاقد نانوایی توزیع شود ، تصریح کرد: بعضاً توزیع آرد 

در برخی روستاهای دارای نانوایی باعث نارضایتی مردمی شده 
است بنابراین باید در این باره کارشناسی دقیقی صورت گیرد و 
در صورت نیاز به افزایش نانوایی در برخی از نقاط پرجمعیت، 
 به ســهمیه آن منطقه افزوده شــود تا در حق کســی اجحاف 

نشود.
  رئیس شــورای آرد و نان شهرســتان همچنین از اداره غله و 
اتحادیه تعاونی های روستایی خواست در جلسه آینده گزارش 
کاملی از وضعیت توزیع و حمل آرد در شهرســتان ارائه کنند.  
همچنین کارگروهی در خصوص بررسی وضعیت حمل و توزیع 
آرد با حضور بخشــداران ، جهاد کشاورزی ، شوراهای بخش و 

اداره صمت تشکیل و مسائل مشکلات در این زمینه را رصد و 
پیگیری کنند.فرماندار خمیر همچنین از جهاد کشاورزی خواست 
در خصوص فعالیت نانوایی های خیرّپز در شهرستان  های همجوار 
استعلام و نحوه فعالیت های آنها را در جلسات بعدی گزارش دهد.

فرماندار بندرخمیر:

 تأخیر در توزیع آرد نانوایی ها پذیرفته نیست

آغاز پلاک گذاری
 موتورهای شارژی در کیش 

خبر

نوبت اول  آگهي فراخوان جهت پيش ارزيابي

گاني شركت آب و فاضلاب استان هرمزگان روابط عمومي و آموزش  هم

 شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان به عنوان دستگاه مناقصه گزار در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را در قالب خرید تضمیني آب براساس 
ماده ۲۰ الحاق برخي مواد به قانون تنظیم بخشي از مقررات مالي دولت )۲( از طریق رقابت عمومي و با رعایت قوانین، مقررات و آیین نامه هاي 
 اجرایي مربوطه و با شرایط زیر،  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد ارزیابي
 کیفي مناقصه تا ارائه مدارك و مستندات مناقصه گران و بازگشایي پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت ) ستاد ( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي , مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .
BOO شرح عملیات پروژه: طرح احداث تاسیسات نمک زدایي تأمین آب شرب با ظرفیت ۱۰۰۰ مترمکعب در شبانه روز در قالب قراردادي  • 

 آب شیرین کن جزیره هرمز شهرستان بندرعباس استان هرمزگان
• محل اجراي کار : استان هرمزگان - جزیره هرمز • برآورد اولیه سرمایه گذاري : ۳۰۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال )سیصد میلیارد ریال(

• دوره احداث: ۱۰ ماه   • دوره بهره برداري تجاري: ۱۵ سال
• نکته : مجموع طول دوره احداث و بهره برداري ثابت بوده و بنابراین در صورت تاخیر در دوره احداث , از طول دوره بهره برداري کاسته خواهد شد. 

• سرمایه پذیر و دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب و فاضلاب هرمزگان
• مناقصه گر : سرمایه گذار حقوقي یا حقیقي • ظرفیت تولید:  ۱۰۰۰متر مکعب در شبانه روز

ب – شرایط سرمایه گذار: رتبه ۴ صلاحیت بهره برداري در رسته نمک زدایي , امکان تامین سرمایه مورد نیاز و داشتن سابقه مدیریتي، اجرایي و 
بهره برداري پروژه هاي مشابه

تبصره : متقاضیان شرکت در مناقصه مجاز به داشتن حداکثر ۳ پروژه / قرارداد در دست احداث تاسیسات نمک زدایي مي باشند .       
مبلغ خرید اسناد : مبلغ ۵/۰۰۰/۰۰۰  ریال به شماره حساب سپهر ۰۱۰۲9۳۴99۰۰۰۳ بانک صادرات شعبه گلشهر جهت فروش اسناد ارزیابي 

کیفي .مهلت زماني دریافت اسناد ارزیابي کیفي از سایت : از ساعت ۱۴ مورخ ۱۴۰۲,۵,۳ لغایت ۱۴۰۲,۵,۱۱ تا ساعت ۱۴
مهلت زماني ارائه پیشنهاد : ساعت ۱۴مورخ۱۴۰۲,۰۵,۲۵     زمان بازگشایي پاکت ها :  ساعت ۱۰  مورخ ۱۴۰۲,۰۵,۲۶

محل بازگشایي : سالن کنفرانس شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان و حضور یک نفر نماینده از طرف هر یک از پیشنهاد دهندگان در جلسه 
بازگشایي پیشنهادها آزاد است . امتیاز کیفي لازم :  احراز حداقل امتیاز لازم )۷۰ %( مي باشد .

پیشنهاد دهندگان موظف مي باشند اسناد ارزیابي کیفي را از  سامانه تدارکات الکترونیکي دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir دریافت 
و با توجه به مندرجات اسناد مربوطه  مدارك لازم شامل پاکت ارزیابي کیفي و مدارك و مستندات خواسته شده را تهیه و به صورت فایلهاي pdf در 

سامانه فوق درج نمایند سایر جزئیات و شرایط در اسناد ارزیابي کیفي مناقصه درج شده است .
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مربوطه  آدرس : بندرعباس    - بلوار ناصر - جنب بیمارستان 
شریعتي – شرکت آب و فاضلاب اســتان هرمزگان ) امور قراردادها (تلفن ۸۷-۸۶-۳۳۳۵۰۵۸۲ سایت اینترنتي شرکت آب و فاضلاب استان 
هرمزگان به نشاني WWW.Abfa Hormozgan.com  :  اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس تهران: 

۲۷۳۱۳۱۳۱  دفتر ثبت نام : ۸۸9۶9۷۳۷ و ۸۵۱9۳۷۶۸  . 

آگهي دعوت مجمع عمومي فوق العاده نوبت دوم

دستور جلسه :
- تصمیم گیری در خصوص قبول استعفای هیات مدیره

شرکت تعاوني مصرف کارکنان بنادر و دریانوردی اداره کل بنادر استان هرمزگان شماره ثبتی 552 و شناسه ملی 10۴80032868

و  رأی  حداکثر ۳  هر عضو  وکالتي  آراء  تعداد  عمومي  مجامع  تشکیل  نحوه  نامه  آئین  ماده ۱9  موجب  به  که  رساند  مي  اطلاع  به   ضمناً 
هر شخص غیر عضو تنها یک رأی خواهد بود. و اعضای متقاضي اعطای نمایندگي، میبایست به همراه نماینده خود حداکثر تا تاریخ 14۰۲/۰5/14 
در محل دفتر شرکت به آدرس : بندر عباس – شهرک شهید باهنر حاضر تا پس از احراز هویت و تأیید وکالت، برگه ورود به مجمع را دریافت دارند.

هرمزگان  استان  دریانوردی  و  بنادر  کل  اداره  کارکنان  مصرف  تعاوني  شرکت  دوم  نوبت  العاده  فوق  عمومي  مجمع  جلسه 
دریانوردی،  و  بنادر  کل  اداره  رجایي،  شهید  بندر  بندرعباس،  محل:  در   14۰۲/۰5/15 مورخ  یکشنبه  روز  ساعت11:۰۰   راس 
طبقه هم کف، سالن اجتماعات، تشکیل میگردد.لذا از کلیه اعضاء دعوت میشود با در دست داشتن کارت و یا دفترچه عضویت راس 

ساعت مقرر در محل مذکور حضور به هم رسانید و یا وکیل/ نماینده خود را کتباً معرفي نمایید.

رییس هیات مدیره شرکت تعاونی مصرف ►
 تاریخ انتشارآگهی: 1۴02/05/03

به منظور تأمین منابع مالي، احداث، تملك، و بهره برداري از تاسیسات نمك زدایي تأمین آب شرب
BOO با ظرفیت 1000 مترمکعب در شبانه روز و دفع پساب در قالب قراردادي

آب شیرین کن جزیره هرمز شهرستان بندرعباس

►

►

الناز مطهری نژاد گروه شهرســتان// مدیر بنادر و دریانوردی 
شهید باهنر و شرق هرمزگان از آغاز عملیات اجرایی در مسیر 
احداث جاده دسترســی داخلی و خارجی بندر چندمنظوره 
ســیریک خبر داد و گفت: با تکمیل این طرح زیرساخت های 
جاده دسترسی متناســب با ظرفیت بندرگاه تقویت و رفت و 

آمد وسایل نقلیه ساماندهی می شود.
    به گزارش خبرنگار دریا؛ »حمیدرضا محمدحســینی تختی« 
افزود: با توجه به پایان طرح احداث اســکله شمع و عرشه بندر 
ســیریک و نیز حجم عملیــات تخلیه و بارگیــری کالا و لزوم 
تسهیل در عبور و مرور وسایل نقلیه سبک و سنگین، مسیرهای 

داخلی و خارجی ورودی متناســب با ظرفیت های ایجاد شــده 
در این بندرتقویت، ســاماندهی و در برخی از مســیرها اصلاح 
خواهد شــد.وی زمان تکمیل این طــرح را تا 2 ماه آینده اعلام 
کرد و ادامــه داد: با تکمیل و بهره بــرداری از این طرح موانع و 
مشکلات مســیرهای داخلی و خارجی برطرف و این امر باعث 
افزایش ســرعت عملیات تخلیه و بارگیری و سهولت در عبور 
و مرور خواهد شــد.مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق 
هرمزگان عنوان کرد: مطالعات اجراي این پروژه که به عنوان یکی 
از طرح های زیربنایی در زمینه تامین نیازهای لجستیکی این بندر 
قلمداد می شود، از اواخر سال گذشته آغاز شد.محمدحسینی تختی 

بندر چندمنظوره سیریک از نظر موقعیت جغرافیایی و نزدیکی آن 
به بنادر خصب و شــناص در کشــور عمان بسیار مهم دانست و 
بیان کرد: از این بندر که در نیمه دوم ســال جاری به بهره برداری 
می رسد، در ایجاد اشــتغال،افزایش راندمان اقتصادی و همچنین 

صادرات محصولات زراعی و باغی در منطقه بسیار موثر است.
  لازم به ذکر اســت؛ بندر چند منظوره ســیریک یکی از بنادر 
تابعه بنادر و دریانوردی شهید باهنردر شرق هرمزگان است که با 
برخورداری از ۳۵ هکتار حوضچه و ۵۱ هکتار پسکرانه از نظر 
وســعت دومین بندر این استان بعد از بندر شهید رجایی به شمار 

می رود.

آغاز عملیات اجرایی در مسیر احداث جاده دسترسی به بندر سیریک

ن سند مالکیت   آگهي فقدا
نظر به اینکه محمد علی/ دهقانی حسین آبادی فرزند محمود به استناد دو فقره استشهادیه محلی به شماره درخواست ۱۴۰۲۲۱7۲3۱36۰۰63۰7 مورخه ۱۴۰۲/۰۴/۱۰ ارسالی 
از دفترخانه 36 بندرعباس مدعیست که سند مالکیت ششدانگ دانگ عرصه و اعیان یک قطعه آپارتمان به پلاک ثبتی ۲۰ فرعی از 68۱ اصلی، مفروز و مجزا شده از ۱ فرعی 
از اصلی مذکور ، قطعه ۱9 در طبقه ۴ و واقع در بخش یک ناحیه یک بندرعباس به مساحت 78/75 مترمربع، بشماره چاپی 37598۱ سری د سال 9۱ که در صفحه ۱۴6 دفتر 
املاک جلد ۴۲۴ ذیل شماره 86596 که بنام محمد علی/ دهقانی حسین آبادی فرزند محمود شماره شناسنامه ۴۴33 تاریخ تولد ۱3۴8 صادره از بندرعباس دارای شماره ملی 
339۰۴۲۰3۴7 ثبت وسند مالکیت صادر و تسلیم گردیده که سند به علت جابجایی مفقود گردیده که تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده. لذا استناد ماده ۱۲۰ آئین نامه 
اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام میشود هر کس مدعی انجام معامله نسبت به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در نزد خود میباشد بایستی از تاریخ انتشار آگهی 

ظرف مدت ۱۰ روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می گردد. ۱۴۰۲/۱9۴م/الف- تاریخ انتشار :  ۱۴۰۲/۰5/۰3
ابوالحسن دستوری - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک بندرعباس

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

مفقودی نوبت اول
FZ5 _ F1150 : سند مالکیت وکارت شناسایی موتورسیکلت یاماها تیپ

پلاک :5415 شخصی قشم  مالکیت : عبدالجواد دریانورد  شماره شاسی : 
G3C8E0142363: شماره موتور ME1RG0724F0085819 

 مدل 2015 رنگ : سفید مفقود و از درجه اعتبارساقط می باشد .
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یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 

 گروه سلامت // گاهی ممکن 
است در هنگام دویدن، پس از 
شوت کردن یک توپ و ... مچ 
پایتان پیچ بخورد و نتوانید به 

راحتی راه بروید. 
  به گزارش ایسنا به نقل از نشریه 
تخصصی »مدیکال اکســپرس«، 
پیچ خوردگی مچ پا معمولاً زمانی 
اتفاق می افتد کــه مچ پای خود 
را به ســمت داخل می چرخانید 
که باعث کشــیدگی یــا پارگی 
رباط های حامی قسمت خارجی 
خوردگی  می شــود.پیچ  مفصل 
مچ پا، شــایع ترین آسیب در بین 
ورزشکاران و بزرگسالانی است 
انجام  ورزشــی  فعالیت های  که 
می دهند اما ایــن عارضه ممکن 

است برای هر کسی اتفاق بیفتد.
* بلافاصله پس از پیچ خوردن پا 

چه باید کرد؟
  اگــر پیچ خوردگــی مچ پا به 
درستی درمان نشــود، می تواند 
منجر به مشــکلات مزمن مانند 
بی ثباتی یــا درد مچ پا، توانایی 
محدود بــرای انجام فعالیت های 

ورزشی و آرتروز شود.اگر 
مچ پای شــما پیچ 

خورده اســت، 
بهبود  برای 

و  شرایط 
به حداقل 
ندن  سا ر
خطــر 

عوارض 
و 

ت  مشــکلا
نــی  لا طو

درمان  فــوراً  مدت، 

»RICE« را دنبال کنید که شامل 
موارد زیر است:

- اســتراحت کردن: از هر گونه 
فعالیتی که باعــث درد در مچ پا 
می شود خودداری کنید و به مچ 

پای خود استراحت دهید.
- یخ درمانی: یخ را روی قسمتی 
از مــچ پا کــه درد می کند، قرار 
دهید. ۱۵ دقیقه یخ گذاشتن روی 
ناحیه ای از مچ پا که درد می کند را 
سه بار در روز انجام دهید تا درد 
و تورم کاهش یابد. یخ را مستقیماً 
روی پوست خود قرار ندهید و از 
حوله یا پارچه به عنوان محافظ 

استفاده کنید.
- فشرده ســازی: اســتفاده از 
ســاق بند طبی، بسته بندی بانداژ 
الاســتیک یــا ... روی مچ پای 
آسیب دیده می تواند از تورم بیش 
از حد جلوگیری کرده و این ناحیه 
را از صدمات مکرر محافظت کند. 
هرچند مقداری التهاب و تورم در 
روند بهبودی طبیعی است اما بیش 
از حد آن می تواند مضر باشــد و 

بنابراین فشرده سازی می تواند از 
تشدید آن جلوگیری کند.

- بالا نگه داشــتن پا: تا آنجا که 
ممکن است در طول روز، پا و مچ 
پا را در سطح قلب یا بالاتر از آن 
قــرار دهید. این حرکت به کنترل 
درد و کاهش تورم کمک می کند.

بسته به شدت علائمتان، برای یک 
تا دو هفته اول:

* با درمان RICE ادامه داده و 
با کاهــش درد و تورم به تدریج 

مراحل را کاهش دهید.
* اگر می توانید با خیال راحت 
از داروهای بدون نســخه مانند 
استامینوفن، ایبوپروفن، ناپروکسن 
یا آسپرین اســتفاده کنید. برای 
مدیریت درد، اســتفاده از داروها 
یا چسب های موضعی را در نظر 

بگیرید.
* تمرینات بدون مقاومت، بدون 
تحمل وزن و دامنــه حرکت را 

شروع کنید.
* تا زمانی که درد شما افزایش 
نیابد به تدریج بــه فعالیت های 
عادی خود بازگردیــد. در ابتدا 
این فعالیت ها شامل پیاده روی 
در مســافت های کوتاه 
پیشرفت  و ســپس 
به ســطح عادی 
 پیاده روی شما 
می شــود.اگر 
از هفته  بعــد 
بهبودی  اول، 
کمــی حاصل 
شــد یــا اصلا 
بهتر نشدید، با یک 
های  مراقبت  متخصص 

بهداشتی مشورت کنید.

فروردین :
بی پرده ســخن می گویید و حرف هایتــان را رک و 
پوســت کنده به زبان می آورید، امروز این رویکرد را 
کنار بگذارید،  در غیر این صورت حرفی از دهان شما بیرون می آید 
و زمینه ناراحتی فردی را فراهم خواهید کرد. قدر پول و ســرمایه  
خود را بدانید و ولخرجی نکنید. در غیر این صورت زودتر از چیزی 
که فکرش را بکنید قرض و بدهکاری بالا می آورید و حســاب و 

کتاب زندگی از دستتان خارج می شود.  
  اردیبهشت :

کمی به خودتان استراحت بدهید و با انجام تفریح  های 
دلخواه به آرامش برســید. با شرایطی برای افزایش 
درآمد مواجه خواهید شــد. از این فرصت به بهترین 
شــکل ممکن اســتفاده کنید و سودی چشــمگیر به جیب بزنید. 
به مهمانی یا جلســه کاری دعوت هســتید و در این مراسم افراد 
سرشناسی حضور دارند، در نتیجه به هر قیمتی که شده در این مراسم 
حضور پیدا کنید و با آشنایی با افراد سرشناس و مهم، فرصت های 

بیشتری برای موفقیت را تجربه نمایید. 
  خرداد :

از نبــود اعتمادبه نفــس در زندگی رنــج می برید و 
فرصت ها را یکی  پس از دیگری از دســت می دهید. 
اجازه ندهید این وضعیت ادامه پیدا کند. امروز فکری 
به حــال افزایش اعتماد به نفس خــود بردارید و قدر موقعیت های 
زندگی را بیشــتر بدانید. از جایی که انتظارش را نداشتید پولی به 
دستتان می رسد، بهتر است که قسمتی از این پول را پس انداز کنید و 

آینده مالیتان را تضمین نمایید.      
  تیر :

فراموش کرده اید که سلامتی سلطنت ناپیداست و از 
آنجایی که اصلا نگران ســلامتی خود نیستید، امروز 
احتمال بیماری شما بیشتر از همیشه است. در چنین روزی تا جایی 
که می توانید مواظب سلامت خود باشید و روز را با جسمی سالم و 
سلامت به پایان برسانید. احتمال دارد که در معامله ای ضرر کنید. در 
چنین شرایطی بهتر است هرگونه معامله و عقد قراردادهای تجاری 
را به آینده موکول نمایید.  حرف های نیشداری می زنید و اطرافیان را 

با زبان خود آزار می دهید. 
  مرداد :

انسان لج بازی هستید و می خواهید همیشه حرف خود 
را به کرســی بنشانید، با این روحیه دوستان صمیمی 
خود را از دست خواهید داد. پولی به دستتان می رسد. 
بهتر است قسمتی از این پول را به کارهای انسان دوستانه اختصاص 
دهید. مطمئن باشید کار خیر شما بدون پاداش نمی ماند و در آینده 
با رونق بیشــتری در زندگی روبه  رو می شوید. نظرهای خود را به 
دیگران تحمیل می کنید و اجازه نمی دهیــد اعضای خانواده برای 
زندگی خودشــان تصمیم بگیرند، امروز زمان مناسبی است تا این 

روحیه را کنار بگذارید. 
 شهریور :

بیش از حد به مشکلات فکر نکنید. به جای اینکه اجازه 
دهید ذهنتان درگیر مشــکلات باشد، تلاش بیشتری 
به خرج دهید و راه کارهای عملی برای حل مشکلات 
اتخاذ کنید. امروز روز عاشقی شماست و اگر تاکنون عاشق نشده اید 
امروز چشمتان به یاری خوش قدوبالا می افتد و در اولین نگاه عاشق 
ایشــان خواهید شد. این عشق را جدی بگیرید و مطمئن باشید که با 
عشقی گرم و آتشین طرف هستید. مشکلی سر راه شما قرار می گیرد، 
این مشکل را با درایت و هوشمندی حل کنید و به اطرافیان ثابت کنید 

که چند مرده حلاج هستید.   
 مهر :

وضعیت مالیتان بهبود پیدا می کند و از جایی که حتی 
فکرش را نمی کنید، سود سرشاری روانه حساب های 
بانکیتان خواهد شــد. قضاوت های عجولانه را کنار 
بگذارید و به اطرافیان ســخت  نگیرید. در غیراین صورت اطرافیان 
نیز این رفتار را با شــما تلافی خواهند کرد. روحیه مهربانی دارید، 
اما محبت خود را از اعضــای خانواده دریغ می کنید. این وضعیت 
 باعث شده اهل منزل بر این باور باشند شما فرد سنگ دلی هستید که 

خیر دیگران را نمی خواهید. 

 آبان :
 کاری که مشغول انجام آن هستید به بار می نشیند. از 
این شــرایط درس بگیرید و در آینده با انجام کارهای 
حساب شــده و ســودمند، دامنه موفقیت های خود را 
گســترش دهید. فردی که تجربه های بیشتری نسبت به شما دارد 
امروز از در نصیحت وارد می شــود. اندرزهای این فرد را با چشم 
بسته قبول کنید و مطمئن باشید انجام نصیحت های این فرد فایده های 

زیادی برای شما به دنبال خواهد داشت.

   آذر :
امروز بوســیله دوستان و آشنایان با فرد سرشناس و 
مهمی آشنا می شوید و گفتگویی میان شما و این فرد 
ایجاد خواهد شد. ســخن های این فرد تاثیر زیادی 
روی شما می گذارد، در نتیجه حرف های ایشان را آویزه  گوش کنید 
و در آینده همیشه به یاد گفته های این فرد باشید. به لحاظ کاری روز 
خوبی را آغاز کرده اید و سودی روانه حساب های بانکیتان می شود. 

 دی :
نگرانی های زیادی دارید و قادر نیســتید ذهن خود را 
به انجام کارهای روزانه متمرکز کنید. بهتر اســت امروز 
بیش ازحد به خودتان سخت نگیرید و با کاهش فشارهای 
کاری زمینه آرامش بیشتر خود را فراهم کنید.  امروز با فرصتی برای 

افزایش درآمد روبه رو خواهید شد. 
    بهمن :

اجازه ندهید مشکلاتی که با آنها روبه رو هستید شما را 
ناامید کند و در اولین فرصت نیروی لازم برای مبارزه 
با مشکلات را بدست آورید. بیشتر از همیشه حواستان 
به هزینه های زندگی باشــد و صرفه جویی را فراموش نکنید. اتفاق 
غیرمنتظره ای در زندگیتان رخ می دهد. این اتفاق ممکن است در نگاه 
اول ناراحت کننده به نظر برسد، با این حال غم به دل خود راه ندهید 

زیرا در نهایت همه چیز به نفع شما تمام خواهد شد.  
   اسفند : 

ســرتان خلوت اســت و کار خاصی برای انجام  دادن 
ندارید، این شــرایط را به فال نیک بگیرید و حســابی 
استراحت کنید. ممکن است مشاجره ای میان شما و یکی 
از آشنایان ایجاد شود، اگر نمی خواهید این مشاجره بالا بگیرد و کار 
شما به جاهای باریک بکشد، هر چه سریع تر این مشاجره را صلح و 
صفا دهید و نگذارید آبرو و احترام شــما توسط این فرد ضایع شود. 
به مشکلی برخورد خواهید کرد و مجبور می شوید پولی که با زحمت 
زیادی بدست آورده اید را برای حل این مشکل هزینه کنید، اما نگران 
نباشــید چرا که حل این مشکل شرایط زندگی را برای شما مساعد 
می کند و در آینده فرصتی برای پس انداز و پر کردن جای خالی این 

پول پیدا خواهید کرد.  

گروه ســلامت // مسئول بخش 
ارتوپدی  بیمارستان  فیزیوتراپی 
شفایحیائیان نســبت به افزایش 
رونــد بی تحرکــی در جامعه و 
عضلانی  اسکلتی  مشکلات  بروز 
هشدار داد و در عین حال نسبت 
به عملکرد بیمه ها در زمینه تعیین 
سقف جلسات فیزیوتراپی برای هر 

بیمار انتقاد کرد. 
  دکتــر عاطفــه طاهرخانــی در 
گفت وگو با ایســنا، همزمان با روز 
ملی فیزیوتراپی،  گفت: دوم مردادماه 
سال ۱۳۷8 فیزیوتراپیست ها استقلال 
کاری خود را به دســت آوردند تا 
بتوانند اقدام به تاسیس مطب کنند 
و این روز هم بــه عنوان روز ملی 
فیزیوتراپی نام گذاری شــد.وی در 
تعریف علم »فیزیوتراپی« و افرادی 
کــه نیازمند به انجام آن هســتند، 
تصریح کرد: فیزیوتراپی علمی است 
که بر اساس تمرین درمانی و گاهی 
دستگاه  درمانی دنبال می شود. این 
بافت،  ترمیم  به  اغلب  دســتگاه ها 
کاهــش درد بیمار، کاهــش ادِم و 
افزایش دامنه حرکتی کمک می کند 
و از سوی دیگر تمرین درمانی هم 
برای تقویت عضلات انجام می شود.

  لــزوم تغییر نگــرش به علم 
فیزیوتراپی

  وی با تاکید بر اینکه لازم اســت 
دید افراد نسبت به فیزیوتراپی تغییر 
کند، بیان کرد: فیزیوتراپی در بیماران 
سالمندان   ،EB بیماران  سوختگی، 
)با هدف کاهش بی اختیاری ادرار، 
کاهش دردهــای آرتروز و افزایش 
کیفیت زندگی(، افرادی که جراحی 
انحراف ســتون فقرات یا مینیسک 
داشتند، کســانی که تعویض مفصل 
زانو، شانه و... انجام دادند، مبتلایان 
بــه ضعــف عضلــه و محدودیت 
حرکتی، بیماران مبتلا به بیماری های 
 MS نورولــوژی مانند مبتلایان به
یا کســانی که سکته مغزی کرده اند، 

برخی بیماری های زنان و... می تواند 
اثربخش باشد.طاهرخانی ادامه داد: 
ما حتــی فیزیوتراپی بازتوانی قلبی 
داریم و کســانی که جراحی قلب 
می کنند آن را انجام می دهند و این 
درحالی اســت که هنــوز هم اکثر 
افراد تصور می کنند علم فیزیوتراپی 
تنها می تواند به کســانی که دچار 
شکســتگی یا مشکلات استخوانی 

شده اند، کمک کند.
  فیزیوتراپــی را نیمه کاره رها 

نکنید
  او نســبت به نیمه کاره رها کردن 
انجام فیزیوتراپی هشدار داد و گفت: 
حداقل سه هفته زمان لازم است که 
یک عضله تقویت شود. فیزیوتراپی 
نیاز به صبر زیــادی دارد و بیماران 
باید به این موضوع آگاه باشــند تا 
روند درمان را نیمه کاره رها نکنند 
که در نهایت خودشــان هم متوجه 
 تغییرات خود شــوند. گاهی حتی
 ۳۰ جلســه انجام فیزیوتراپی لازم 
اســت تا تغییرات مشهود شود. در 
عین حال بخشــی از روند درمانی 
وابســته بــه انجــام ورزش ها و 

تمرین های درمانی است که افراد باید 
در خانه انجام دهند.

  روند ارائه خدمات فیزیوتراپی 
در اولین بیمارستان ارتوپدی ایران

  وی افزود: بیمارستان شفایحیائیان 
به عنوان بیمارســتان توانبخشــی 
از ســالیان قبل آغاز به کار کرده و 
سپس به عنوان بیمارستان تخصصی 
ارتوپــدی ادامــه کار داد. در حال 
حاضر نیز ۳۰ کابین فعال فیزیوتراپی 
داریم که با امکانات خوبی در حال 
ارائــه خدمت به بیمــاران مختلف 
است.وی افزود: بسیاری از وسایل 
و تجهیــزات مربوط به زمان  افتتاح 
بخش فیزیوتراپی اســت )بیش از 
۴۰ ســال قبل( که بخشی از آنها یا 
از کار افتاده یا مستهلک شده اند؛ از 
جمله اینکه دیگر بخش آب درمانی 
مرکــز، فعالیتــی نــدارد. در عین 
حال بیمارســتان پس از بازسازی 
بخش فیزیوتراپــی، اقدام به خرید 
دســتگاه های جدید هم کرده است 
که اکنون در حال کار با این وسایل 
مراجعات  میزان  درباره  هستیم.وی 
بیمارســتان  فیزیوتراپی  بخش  به 

ارتوپدی شفایحیائیان، توضیح داد: 
ما بخش شلوغ و پر متقاضی هستیم؛ 
به شکلی که تقریبا صف انتظار ۴۰ 
تــا ۵۰ روزه برای نوبت دهی داریم 
که علت این امر هــم به مهارت و 
توانایی همکاران ما و قیمت پایین تر 
ارائه خدمات نسبت به مراکز دیگر 
است که سبب اقبال مردم می شود. 
در این مرکز 6 فیزیوتراپیست فعال 
هســتند که هر کدام روزانه حدود 
۱8 بیمــار را ویزیــت می کنیم. در 
عین حال ما موظف به رسیدگی به 
وضعیت بیماران بستری در بخش ها 

هم هستیم.
  هزینه هــای انجام فیزیوتراپی 

چگونه است؟
  او با تاکید بر اینکه بخش فیزیوتراپی 
طرف  شــفایحیائیان  بیمارســتان 
قرارداد با سازمان های بیمه گر پایه 
اســت،  اظهار کرد: هزینه هر جلسه 
فیزیوتراپی با احتساب بیمه مبلغی 
کمتر از ۴۰ هزار تومان می شــود.

وی بــا انتقاد از عملکــرد بیمه ها 
نسبت به اعلام تعداد سقف جلسات 
فیزیوتراپی، بیان کرد: به عنوان مثال 
بیمــار مبتلا به MS نیاز دارد که تا 
آخر عمر فیزیوتراپی شود تا کیفیت 
زندگی اش کاهش نیابد اما با تعیین 
بیمار  فیزیوتراپی  سقف جلســات 
ممکن است نتواند به شکل آزاد برای 
درمــان مراجعه کند و از ادامه روند 
درمانی منصرف شــود.طاهرخانی 
در خاتمه نســب به افزایش بروز 
بی تحرکی در بین افراد هشــدار داد 
و تصریح کــرد: این موضوع بویژه 
در دوره کرونا به علت عدم تحرک، 
تشــدید شــد و پس از آن مردم 
دردهای اسکلتی  و عضلانی زیادی 
را تجربه کردند. موضوع بسیار مهم 
داشتن تحرک کافی و انجام ورزش 
اســت که بتوانند جلوی مشکلات 

اسکلتی و عضلانی را بگیرند.
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افزایش بی تحرکی 
و بروز اختلالات اسکلتی

گروه سلامت // معاون امور معاینات بالینی 
سازمان پزشکی قانونی با تشریح جزئیات 
دســتورالعمل جدید صدور مجوز سقط 
جنین، از صدور نزدیک به ۸۹۰۰ مجوز سقط 

جنین در سال گذشته خبر داد. 
  به گزارش جــام جم آنلاین، صدور مجوز 
ســقط قانونی که موضوعی کاملًا متفاوت 
و مجزا از ســقط های جنایــی و غیرقانونی 
اســت، در صورت داشتن شــرایط خاص 
مــادر یا جنین، که به صراحت در قانون ذکر 
شــده و با تأیید کمیسیون تخصصی و رأی 
قاضی این کمیسیون، صادر خواهد شد که به 
واسطه آن به مادر اجازه سقط داده می شود. 
مسئولیت رسیدگی به این موضوع برابر قانون 
به پزشکی قانونی واگذار شده است.یکی از 
خدمات ســازمان پزشکی قانونی کشور در 
بخش معاینات بالینی صدور مجوز ســقط 
قانونی برای مادران متقاضی است که به دلیل 
ناهنجاری  شدید جنینی که مادر را با سختی و 
مشقت بسیار شدید مواجه می کند و یا بیماری 
شــدید مادر که ادامه بارداری جان او را به 
خطر می اندازد مراجعه کرده اند. این مجوز، که 
موضوعی کاملًا متفاوت و مجزا از سقط های 
جنایی و غیرقانونی است، در صورت داشتن 
شرایط خاص مادر یا جنین، که به صراحت در 
قانون ذکر شده و با تأیید کمیسیون تخصصی و 
رأی قاضی این کمیسیون، صادر خواهد شد که 
به واسطه آن به مادر اجازه سقط داده می شود.

این کمیسیون متشــکل از یک قاضی ویژه، 
پزشک متخصص متعهد و پزشک متخصص 
پزشکی قانونی از ســازمان پزشکی قانونی 
است و بر اساس قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت، صدور مجوز سقط قانونی تنها 
با تأیید این کمیسیون، داشتن شرایط تصریح 
شده در قانون و رأی قاضی امکان پذیر است. 
پرونده های سقط قانونی در پزشکی قانونی 
از مواردی هســتند که به دلیل اهمیت زمان 
در نتیجــه آن، در عین رعایت اصل دقت در 
رســیدگی به آن ها، سرعت در بررسی های 
کارشناســی نیز مد نظر قرار می گیرد تا در 
صورت داشتن شــرایط لازم، فرد متقاضی 

زمان را از دست ندهد.
* جزئیات دستورالعمل جدید سقط جنین 

در پزشکی قانونی
  دکتر آســیه جعفری، معاون امور معاینات 
بالینی سازمان پزشکی قانونی در خصوص 
دستورالعمل جدید ســقط قانونی و بررسی 
این موارد در پزشکی قانونی گفت: بر اساس 
مــاده ۵6 قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، سازمان پزشــکی قانونی مسئول 
تشــکیل پرونده برای این متقاضیان است و 
پزشک ســازمان متولی بررسی مستندات و 
تکمیل آن هاست. درخواست های ارجاعی به 
این ســازمان در صورت داشتن شرایط لازم 
و بنا به تشخیص کارشناس پزشکی قانونی 
به کمیسیون ویژه سقط ارجاع می شود. این 
کمیسیون متشکل از قاضی، پزشک متخصص 
متعهد و پزشــک قانونی متخصص است که 
تقاضای فرد در این کمیسیون بررسی و رأی 
نهایی در مورد آن توســط قاضی کمیسیون 

صادر می شود.
*  سن مجاز برای سقط جنین چقدر است؟

  معاون امور معاینات بالینی پزشکی قانونی 
با تأکید بر ضرورت رعایت محدودیت سن 
بارداری تِصریح شده در قانون، برای صدور 
مجوز ادامه داد: بر اساس دستورالعمل اجرایی 
 مــاده ۵6 این قانون که به امضای ریاســت 
قوه قضاییه رسیده است، سن مجاز بارداری 
برای صدور مجوز چهار ماه قمری اعلام شده 
است و اگر سن بارداری از این زمان گذشته 
باشد، با وجود هر نوع ناهنجاری جنینی امکان 
صدور مجوز وجــود ندارد. اما در خصوص 
موارد مادری صرفاً در مواردی که عدم انجام 
سقط منجر به ازدســت رفتن جان جنین و 
مادر یا هر دو شــود پس از این سن جنینی 
هم امکان صدور مجوز سقط وجود دارد.وی 
با تأکید مجدد بر لزوم رعایت ســن بارداری 
به مادران توصیه کــرد: در زمان های مقرر 
آزمایشات لازم در خصوص سلامت جنین 
را انجام دهند و از آزمایشــگاه ها و پزشکان 
متخصص نیز می خواهد که در صورت ارجاع 
مادر برای دریافت مجوز سقط قانونی حتماً 

محدوده زمانی و فرصت برای انجام مراحل 
اداری برای تشــکیل کمیســیون و بررسی 
مستندات و صدور مجوز را مد نظر قرار دهند.

به گفته جعفری بر اساس قانون، تصمیم گیرنده 
نهایی برای صدور مجوز یا عدم جواز سقط، 
قاضی ویژه کمیسیون است و پزشک قانونی و 
پزشک متخصص تنها ارائه دهنده توضیحات 
لازم در خصوص ناهنجاری  جنینی یا بیماری 
مادر و میزان خطر جانی ناشی از این بیماری 
به قاضی هستند. قاضی با بررسی پرونده و 
توضیحات ارائه شده، برمبنای شرایط موجود 
و وجود یا عدم وجود حرج مادر )در موارد 
جنینی( یا خطر جانی مادر )در موارد مادری( 

رأی خود را صادر می کند.
* مدارک مورد نیاز برای درخواست سقط 

جنین چیست؟
  معاون امور معاینات بالینی پزشکی قانونی 
توصیه کرد: مادران متقاضی سقط قانونی در 
زمان مراجعه به پزشکی قانونی کلیه مدارک 
و مســتندات مربوط به بیماری یا بارداری 
خود را به همراه داشته باشند زیرا در صورت 
ناقص بودن مســتندات از سوی کارشناس 
پزشکی قانونی درخواست مدارک تکمیلی 
می شود که این خود مســتلزم صرف زمان 
خواهد بود.وی درباره مدارک مورد نیاز برای 

بررسی درخواست های سقط قانونی نیز گفت: 
شناسنامه زوجین )در موارد اختلالات جنینی(، 
کارت شناسایی معتبر و اصل تمامی مستندات 
شامل سونوگرافی ها، اکوکاردیوگرافی، گزارش 
آزمایش های غربالگری و آزمایشات ژنتیک 
)در صورت انجام( و معرفی نامه پزشک معالج 
)در موارد بیماری مادر( از جمله مدارک مورد 
نیاز است. همچنین اگر چنانچه مادر قبل از 
مراجعه به پزشــکی قانونی در مورد مشکل 
موجود )چه در موارد جنینی و چه مادری(

از مشاوره با متخصصین بالینی استفاده کرده 
باشد باید نظریات صادره از سوی ایشان را 
نیز همراه داشته باشد. بنابراین همراه داشتن 
اصل تمامی مدارکی که نشان دهنده بیماری 
مادر یا ناهنجاری جنین و سن دقیق بارداری 
باشد ضروری اســت.جعفری با بیان اینکه 
برای صدور مجوز سقط قانونی نیازی به نامه 
مرجع قضایی نیست و این مورد در پزشکی 
قانونی استثنائاً با درخواست شخصی پذیرفته 
و بررسی می شود، گفت:  ذکر این نکته نیز حائز 
اهمیت است که در صورت وجود ناهنجاری 
جنینی حضور پدر برای اعلام اظهارات خود 
لازم اســت، البته اظهــارات وی باید دال بر 
آگاهی اش از موضوع درخواست مادر باشد 
اما به رضایت وی برای سقط نیازی نیست. 

همچنین در صورت بیماری تهدیدکننده جان 
مادر نیازی به حضور ولی جنین نیست.وی 
ادامه داد: درخواست متقاضیان سقط قانونی 
غالباً در ادارات پزشکی قانونی مرکز استان ها 
بررسی می شــود. البته در استان های پهناور، 
برخی از ادارات پزشکی قانونی شهرستان ها 
نیز مجاز به بررسی و پذیرش این پرونده ها 
شده اند ولی کمیسیون ســقط فقط در مرکز 

استان تشکیل می شود.
*  هر ناهنجاری یا بیماری منجر به صدور 

مجوز سقط جنین نمی شود
  معاون امور معاینات بالینی سازمان پزشکی 
قانونی با تأکید بر اینکه در بحث مجوز سقط، 
بحث تشخیص ناهنجاری جنین و یا بیماری 
مادر باید قطعی و مستند باشد  تصریح کرد: 
در صــورت احتمال وجــود ناهنجاری یا 
احتمال بیماری مادر که تشخیص هیچکدام 
قطعی نشــده باشــد، امکان صدور مجوز و 
حتی ارجــاع پرونده به کمیســیون وجود 
ندارد. در واقع شرط ورود به کمیسیون سقط 
تشخیص قطعی بیماری یا ناهنجاری از سوی 
پزشک دارای صلاحیت است. این که مادری 
ادعا کند تحت تأثیر اشــعه بوده و یا دارویی 
خاص در زمان بارداری مصرف کرده به هیچ 
عنوان منجر به صدور مجوز نمی شود، مگر 
آن که وجود ناهنجاری جنین احراز و اثبات 
شده باشد. ضمن آن که هر نوع بیماری مادر 
حین بارداری نیز تهدیدکننده جان او نخواهد 
بــود و در این صورت منجر به صدور مجوز 
نخواهد شد.وی درباره نقش پزشک در موارد 
اورژانســی و حاد نیز گفت:  در برخی موارد 
ممکن است مادر دچار بیماری و یا مشکلاتی 
شده باشد که حتی یک ساعت تأخیر و ادامه 
بارداری منجر به فوت مادر و ازدست رفتن 
جنین شــود، در چنین مواردی که وضعیت 
مادر اورژانســی است و ساعت ها و دقیقه ها 
برای نجات جان او حائز اهمیت است، نیازی 
به ارجاع فرد به پزشکی قانونی نیست و بر 
اساس دستورالعمل ابلاغی از سوی رییس قوه 
قضاییه، پزشک متخصص می تواند نسبت به 

ختم بارداری اقدام کند.

*  مدت زمان رســیدگی به درخواست های 
سقط جنین چقدر است؟

  جعفری در خصوص مدت زمان بررســی 
پرونده های ســقط در پزشــکی قانونی در 
شــیوه جدید صدور مجوز نیــز گفت:  در 
قانون حداکثر یک هفته زمان برای بررســی 
پرونده ســقط و صدور مجوز در نظر گرفته 
شــده است اما پزشــکی قانونی در صورت 
تکمیل بودن پرونده، معمولاً آن را به سرعت 
بررسی کرده و به کمیسیون ارجاع می دهد و 
در کمیســیون که غالباً در همان روز تشکیل 
می شود تصمیم گیری نهایی انجام و رأی توسط 
قاضی کمیسیون صادر و نتیجه به مادر اعلام 
بالینی سازمان  معاینات  امور  می شود.معاون 
پزشــکی قانونی از متقاضیان دارای شرایط 
صدور مجوز ســقط قانونی و نیز پزشــکان 
متخصص و آزمایشگاه ها نیز خواست که در 
صورت ضرورت ارجاع پرونده و مادر باردار 
به پزشکی قانونی حتماً موضوع محدودیت 

زمانی را مورد توجه قرار دهند.
* صدور بیش از ۸۸00 مجوز سقط جنین 

در سال 1۴01
  وی بــا تاکید بر اینکــه هرگونه مراجعه به 
پزشکی قانونی به معنای صدور مجوز برای 
انجام سقط نیست، گفت:  این پرونده ها دقیقاً بر 
اساس مفاد قانون با لحاظ موارد مجاز صدور 
مجوز، در نظر گرفتن ســن دقیق بارداری و 
سایر شرایط لازم مورد بررسی قرار می گیرند 
و تا زمانی که ناهنجاری جنینی، بیماری مادر 
باردار و ســن دقیق بارداری برای کارشناس 
پزشکی قانونی مشخص نشــود، پرونده به 
کمیســیون تخصصی ارجاع نخواهد شد. در 
کمیسیون نیز صدور رأی و نظر نهایی بر عهده 
قاضی و البته براســاس توضیحات پزشک 
قانونی و پزشک متخصص است.معاون امور 
معاینات بالینی سازمان در پایان اعلام کرد: در 
سال گذشته ۱۱ هزار و ۴6 متقاضی سقط به 
پزشکی قانونی مراجعه کرده اند که برای 8۳62 
مورد بــه دلیل ناهنجاری جنین و برای ۵۱۷ 
مورد به دلیل بیماری مادر مجوز سقط صادر 

شده است.

معاون امور معاینات بالینی سازمان پزشکی قانونی تشریح کرد 

جزئیات دستورالعمل جدید سقط جنین 

گروه ســلامت // مطالعه طولانی مدت نشان می دهد 
که حتی کمــی ورزش روزانه می تواند به کاهش خطر 

افسردگی کمک کند.
    ورزش می تواند به مدیریت وزن، کاهش خطر بیماری، 
تقویت استخوان ها و ماهیچه ها و حتی بهبود سلامت مغز 
کمک کند.شواهد نشــان می دهد ورزش می تواند علائم 
افسردگی، علت اصلی بیماری های مرتبط با سلامت روان 
را نیــز کاهش دهد. با این حال، توصیه ها در مورد میزان 
ورزش برای تأثیرگذاری مفید متفاوت است.اکنون، یک 

مطالعه ۱۰ ساله در ایرلند نشان داده است که حتی مقدار 
کمــی ورزش، مانند 2۰ دقیقه پیاده روی در اکثر روزها، 
می تواند به کاهش خطر افسردگی در افراد مسن کمک کند.

افسردگی، احساس مزمن پوچی، غمگینی یا ناتوانی در 
احساس لذت، یکی از شایع ترین مشکلات سلامت روان 
است. طبق گزارش سازمان جهانی بهداشت، این بیماری 
حدود ۵ درصد از بزرگســالان را در سراسر جهان تحت 
تأثیر قرار می دهد.درمان های افسردگی به نوع افسردگی 
فرد بســتگی دارد، اما ممکن است شامل داروهای ضد 

افســردگی، روان درمانی، مانند درمان شناختی رفتاری 
)CBT( یا ترکیبی از درمان و دارو باشــد. این درمان ها 
برای بســیاری از افراد مؤثر هستند، اما افسردگی پس از 
قطع درمان می تواند عود کند.شــواهد روزافزونی وجود 
دارد که تغییرات سبک زندگی می تواند علائم افسردگی 
را کاهش دهد. تجزیه و تحلیل 2۱ مطالعه در سال 2۰۱۴ 
نشــان داد که رژیم غذایی سرشــار از میوه، سبزیجات، 
ماهی و غلات کامل ممکن است با کاهش خطر افسردگی 
مرتبط باشد و یک بررســی در سال 2۰22 از مطالعات 

نشــان داد که ورزش علائم افسردگی را کاهش می دهد.
با این حــال، مطالعات کمی در مورد میزان ورزش مورد 
نیاز برای تأثیر مثبت بر افســردگی بررسی شده است.در 
حال حاضر، یک مطالعه ۱۰ ساله توسط محققان دانشگاه 
لیمریک، ایرلند نشان داده است که حتی مقدار کمی ورزش 
می تواند افسردگی را در بین افراد مسن - افراد ۵۰ ساله 
و بالاتر - کاهش دهد.این مطالعه نشان داد که 2۰ دقیقه 
پیاده روی سریع، ۵ بار در هفته به طور قابل توجهی خطر 

ابتلاء به افسردگی را کاهش می دهد.

معجزه 2۰ دقیقه 
پیاده روی 
سریع در روز که 
غافلگیرتان  می کند
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مصاحبه اختصاصی // تالاسمی یک بیماری 
ارثی و ژنتیکی اســت که معمولا از طریق 
 ازدواج دو فرد مبتلا به تالاســمی مینور

) خفیف( با یکدیگر بــه فرزندان منتقل  
می شــود و ازدواج این دو فرد باهم  فقط 
احتمــال دارد فرزندان آن ها  2۵ درصد 
سالم متولد شوند که در صورت تالاسمی 
به دنیا آمدن فرزندان، زوجین و بیمار دچار 
مشکلات عدیده ای در زمینه درمان، تهیه 

دارو و... می شوند. 
  این بیمــاران در هرمزگان دچار مشــکلاتی 
هســتند که در این رابطه با محسن بندرعباسی 
مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران تالاســمی 
اســتان گفت وگویی انجام دادیم که درادامه با هم 

می خوانیم.
 دریا : انجمن حمایت از بیماران تالاسمی از چه 
سالی و با چه هدفی فعالیت رسمی خود را آغاز 

کرده است؟ 
بندرعباســی: انجمن از ســال ۱۳8۵ با هدف 
پیشگیری، درمان و آگاه سازی افراد جامعه جهت 
جلوگیری از بیماری تالاسمی فعالیت خود را در 

هرمزگان آغاز کرد. 
 دریا: چــه تعداد بیمار تالاســمی در اســتان 

وجود دارد؟ 
بندرعباسی: طبق آخرین آمار حدود ۱۷۰۰ بیمار 
تالاسمی در سطح هرمزگان وجود دارد که نزدیک 
به 8۵ درصد این بیماران از نوع ماژور )شــدید( 
هســتند؛ البته این تعداد می توانــد به دلیل عدم 
تشــکیل پرونده و پراکندگی جغرافیایی استان با 

آمار دانشگاه علوم پزشکی متفاوت باشد. 
دریا: کدام شهرستان های استان بیشترین تعداد 

بیمار تالاسمی را دارند؟ 
بندرعباســی: بندرعباس، میناب، قشم و رودان 

بشترین بیماران تالاسمی را دارند. 
دریا: هرمزگان از نظر داشتن بیمار تالاسمی در 

کشور در چه جایگاهی قرار دارد؟ 
بندرعباسی: متأسفانه هرمزگان در این رابطه جزو 

سومین استان کشور است.
دریا: علت بیماری تالاسمی چیست؟ 

 بندرعباســی: تالاســمی یکی از شــایع ترین 
بیماری هــای خونی ارثی اســت کــه در آن 
هموگلوبین و گلبول هــای قرمز از نظر تعداد در 
بدن فرد مبتلا نسبت به حالت طبیعی کمتر است. 
هموگلوبین مولکولی از جنس پروتئین است که در 
سلول های قرمز خون وجود دارد و به سلول های 
خونی اجــازه ی حمل اکســیژن را می دهد. این 
اختلال منجر به تخریب بیش از حد سلول های قرمز 
خون شده و باعث کم خونی می شود و ازدواج دو 
فرد مبتلا به تالاسمی مینور)خفیف( با یکدیگر که 
حاصل آن تولد فرزند دارای تالاسمی می شود که 
در این بین احتمال دارد فرزند زوجین ۵۰ درصد 
تالاســمی مینور، 2۵ درصد ماژور و 2۵ درصد 

دیگر سالم باشد. 
دریا: چند نوع تالاسمی وجود دارد؟ 

بندرعباسی: به صورت کلی چهار نوع تالاسمی 
شامل مینور ) خفیف(، داســی شکل ، ایترمدیا، 

ماژور ) شدید( وجود دارد.
دریا:چــه روش های برای جلوگیــری از تولد 

فرزندان دارای تالاسمی وجود دارد؟ 
بندرعباســی: دادن آزمایش قبــل از ازدواج و 
آزمایش pnd از بارداری می تواند بسیار اثرگذار 
و مهم باشد و باعث جلوگیری از تولد فرزند دارای 

بیماری تالاسمی می شود. 

دریا: بیماران تالاسمی چه مشکلاتی دارند؟ 
بندرعباســی: نبود مرکز درمانــی و داروخانه 
تخصصی در شهرستان های هرمزگان، نبود دکتر 
متخصص دندانپزشــک و کامل نبودن وســایل 
دندانپزشکی، نبود دکتر متخصص قلب در مرکز 
درمانی ابوریحان، کمبود پزشــک فوق تخصص 
خون در شهرســتان ها، رفع مشــکل دستگاه ام 
ار ای  T2 مورد اســتفاده بیماران تالاســمی، 
 هزینه هــای بالای تهیــه داروهــای ویتامین، 
شــبانه روزی نبودن مرکز درمانی برای تالاسمی 
و... مهمترین مشکلات بیماران تالاسمی در استان 

هستند.
دریا: خود انجمن چه مشکلاتی را دارد؟ 

بندرعباسی: مهم ترین مشکل انجمن کمبود فضا 
و مکان مناسب است ما از سال ۹۵ پیگیر تامین 
زمین برای احداث یک مرکز درمانی چند منظوره 

هستیم که متأسفانه علی رغم پیگیرهای مکرر و 
قول های زیاد تاکنون محقق نشــده است در این 
چند ســال فقط در یک کانکــس واقع در مرکز 
ابوریحان مشــغول به فعالیت بودیم که در حاضر 
از 6 ماه پیش درب آن به دلیل نبود فضای کافی 
بسته است و ارائه خدمات به بیماران با مشکلات 

مختلفی مواجه است.
دریا: اگر زمین به انجمن اختصاص یابد شما به 
دلیل محدودیت های مالی که دارید می توانید آن 

را بسازید؟ 
بندرعباســی: بله. اگر زمین مناسبی را در اختیار 

قرار دهند با اســتفاده از مشــارکت خیرین نوع 
دوســت و کمک انجمن تالاســمی ایران آن را 

احداث خواهیم کرد.
دریا: در این باره تاکنون با استانداری هم مکاتبه 

و رایزنی انجام گرفته است؟ 
بندرعباسی: بله. اردیبهشت ماه بود که مکاتبه ای با 
استانداری انجام دادیم و در جواب گفتند خودمان 
زنگ می زنیم و هماهنگ می کنیم اما تا این لحظه 
خبری نشده است حداقل برای بازدید هم نیامدند.

دریا: در صورت اختصاص زمین چه نوع مرکز 
درمانی قرار است ساخته شود؟ 

بندرعباســی: اگر زمین تامین شــود یک مرکز 
درمانی تخصصی چند منظوره شــامل درمانگاه، 
داروخانه، آزمایشگاه شــبانه روزی و... احداث 
خواهد شــد و کمبود فضا جهت دفتر انجمن و 
خوابگاه بیماران هم به طور کامل برطرف می شود 
و دسترســی بیماران به دریافت خدمات درمانی 

تسهیل می شود.
دریا:  انجمن چــه انتظاری از صنایع و خیرین 

دارد؟
بندرعباســی: در بندرعباس بــا وجود صنایع و 
بنگاه های اقتصادی مختلف، متأسفانه مشارکتی 
برای برطرف کردن مشــکلات بیماران تالاسمی 
ندارند و انتظار اســت در راستای مسئولیت های 
اجتماعی با انجمن  همکاری کنند و نقش خود را 

در این زمینه ایفا کنند.
دریا: چه درخواســتی از اســتاندار هرمزگان 

دارید؟
بندرعباسی: جلسه ای برای حل مشکلات انجمن 
از جمله اختصاص زمین تشکیل دهند که خروجی 
آن جلسه به نتیجه برسد و ما هم توقع نداریم به 
یکباره مشــکلات ما حل شــود اگر به شیوه ی 

پلکانی گره از کار ما باز شود راضی هستیم. 
دریا: اگر سخن پایانی دارید بفرمایید؟ 

بندرعباســی: بیماران تالاسمی نیازمند دریافت 
خون هســتند که نوع ماژور آن معمولا باید هر 
۱۵ الی 2۰ روز دو واحد خون دریافت کنند و از 
شهروندان می خواهیم با اهدای مستمر خون خود 
به یاری بیماران بشتابند و ما را در این زمینه یاری 

برسانند.

مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران تالاسمی هرمزگان در گفت وگو با دریا عنوان کرد

تامین زمین برای بیماران تالاسمی در کش و قوس مسئولان

خارج سازی ۱۰ فروند شناور مغروقه    
پرخطر در آب های هرمزگان

گروه خبــر //  معاون فنی و نگهداری اداره کل بنادر 
و دریانــوردی هرمزگان گفت: تــا کنون بیش از ۱۰ 
فروند شناور مغروقه پرخطر واقع در مسیرهای تردد 

دریایی در این استان خارج شده است.  
  به گزارش خبرنگار دریا ، »فریدون پیشــدار« ایمن سازی 
تردد دریایی را وظایف سازمان بنادر و دریانوردی برشمرد 
و اظهارکرد: تا کنون بیش از ۱۰ فروند شناور مغروقه پرخطر 
واقع در مسیرهای تردد دریایی در استان خارج سازی شده 
و تا پایان امسال هفت فروند  مغروقه دیگر نیز خارج سازی 
خواهد شــد. وی در ادامه از خارج سازی مغروقه معروف 
به دیگ بخار از کانال ورودی حوضچه بندر شــهید باهنر 
خبرداد و گفت: این مغروقه با تلاش شــبانه روزی تیم های 
غواصی با روش برشــکاری زیرآبی انجام و به  طور کامل 
خارج ســازی شده اســت. معاون فنی و نگهداری اداره کل 
بنــادر و دریانوردی هرمزگان افزود: بعد از برشــکاری به 
ابعاد کانتینر، این مغروقه بر روی بارج قرار داده شــده و به 
بندر شــهید رجایی منتقل شد.   پیشدار ادامه داد: کل زمان 
عملیات خارج ســازی بعد از استقرار بارج جرثقیل دار در 
محــل و تجهیز کارگاه حدود ۷۰ روز به طول انجامید.     به 
گفته وی؛ مغروقه یاد شده شناوری با سیستم رانش ماشین 
بخار بــوده که به واســطه همین موضوع بــه دیگ بخار 
معروف شده اســت.  معاون فنی و نگهداری اداره کل بنادر 
و دریانــوردی هرمزگان، از ویژگی های این مغروفه به نبود 
هرگونه جوش در اتصالات بدنه اشــاره کرد که از سیستم 
اتصال پرچ فولادی)فرآیند رایــج برای اتصال قطعات( در 
زمان ساخت بیش از ۷۰ ســال قدمت دارد. پیشدار اضافه 
کرد: انواع مختلف روش های خارج سازی مغروقه ها وجود 
دارد که بســته به نوع و محل مغروقه از روش های مختلفی 
برای خارج سازی استفاده می شود که روش برش کاری بدنه 
و متعلقــات در زیر آب یکی از روش ها ی معمول اســت.

شایان ذکر است؛ پاک سازی مغروقه های واقع در مسیر تردد 
دریایی از مهم ترین اقدامات ایمن سازی آبراه های حاکمیتی 
کشور بوده و موجب جلوگیری از برخورد سایر شناورها به 
مغروقه و آسیب دیدن آنها می شود.  گفتنی است؛ »پرچ یک 
اتصال دهنده مکانیکی است که برای اتصال چندین ورق به 
یکدیگر استفاده می شود. پرچ از یک شافت استوانه ای دارای 
سر تشکیل شده و مناسب بست های غیرقابل جداسازی بکار 
می رود. جنس این قطعه معمولا از فولاد کم کربن، آلومینیوم 
و مس ساخته می شود که بستگی به وزن و محیط مورد نظر 
دارد. پرچ های بزرگ می تواند قطعات فلزی را به هم متصل 
کنند؛ اما پرچ های کوچک تر تنها برای اتصال ورق های نازک 

فلزی،  صفحات کاغذی و چوبی مناسب هستند«.

فاضلاب  پرغصه  قصه  اختصاصی//  گزارش 
شهر بندرعباس سال هاست که گریبان این 
شهر را گرفته اســت و تا یک سال گذشته 
اقدام اساسی برای حل این بحران انجام نشده 
بود و کارهایی که انجام گرفته، مقطعی بوده و 
نتوانسته بود گره این مشکل را از سر شهر 

بندرعباس باز کند. 
  اما اکنون با تلاش مســئولان اســتان به ویژه 
اســتاندار هرمزگان و با کمک صنایع و حمایت 
بانک ملی ایران اتفاقــات خوبی در حال رقم 
خوردن است. از ســال گذشته موضوع تصفیه 
و استفاده از پســاب فاضلاب شهر بندرعباس 
توسط صنایع اســتان با جدیت توسط استاندار 
هرمزگان پیگیری شــد و برخی از صنایع نیز 
به این مهم ورود کــرده و کار را آغاز کردند و 
قرار است تا شــهریور ۱۴۰۴ پروژه فاضلاب 
بندرعباس به اتمام برســد و دیگر شاهد ریخته 
شدن فاضلاب شهر بندرعباس به دریا نباشیم. 
در حــال حاضر به دلیل ورود فاضلاب به دریا 
مشکلات و معضلات زیســت محیطی زیادی 
گریبانگیر ســاحل بندرعباس بوده است که در 
این زمینه نیز این معضل توسط رسانه های استان 
بــه ویژه روزنامه دریا بارها منعکس شــده بود 
و اکنون در حال به ســرانجام رســیدن است. 
صنایعی مانند فولاد هرمــزگان، پالایش نفت 
بندرعباس، صبا فولاد خلیج فارس، مادکوش، 
ستاره سیمین هرمز، ملی مس و ایمیدرو از جمله 
صنایعی هستند که در زمینه تصفیه و استفاده از 
پســاب فاضلاب شهر بندرعباس ورود کرده اند 
و قرار اســت شــصت درصد از هزینه این کار 
را برعهده داشته باشــند. اما چهل درصد دیگر 
این پروژه توســط بانک ملی تامین خواهدشد 
تا برای همیشه شــاهد بسته شدن پرونده ورود 
 فاضلاب شــهر بندرعبــاس به دریا باشــیم. 
نکته حائــز اهمیت اما این اســت که با وجود 
 صنایع بزرگ اســتان، بانک ملی متقبل شــده 
چهل درصد از هزینه هــای این پروژه را تامین 

کند که بخش اول آن نیز به پروژه تزریق شــده 
 تــا کار در زمان بنــدی خود به پیــش برود و 
می توان گفت نقش بانــک ملی در اجرای این 
پروژه بســیار مهم و تأثیرگذار است. به همین 
منظور طی مراسمی با حضور استاندار هرمزگان 
قرارداد مشارکت مدنی بانک ملی ایران با شرکت 
تامین و توسعه زیرساخت خلیج فارس به امضا 
رسید.اســتاندار هرمــزگان در این آیین ضمن 
تسلیت ایام سوگواری حضرت اباعبدا...الحسین 
علیه السلام، با اشــاره به تلاش برخی کشورها 
برای دست درازی به نام خلیج فارس، اظهارداشت: 
حل مشکل فاضلاب بندرعباس و جلوگیری از 
ورود پساب به دریا، علاوه بر انگیزه های محلی 
که دارد دارای انگیزه های ملی نیز است چرا که 
ما خلیج فارس را خانه خــود می  دانیم و باید 
برای زیبایی، پاکیزگی و اقتصاد آن تلاش کنیم. 
مهدی دوستی اقتصاد استان را خدمات محور 
دانست و گفت: یکی از بخش های توسعه پذیر 
در اقتصاد استان گردشگری بود که با توجه به 
ورود فاضلاب بــه دریا این امر در بندرعباس 
مغفول مانده بود اما با پروژه ی تصفیه فاضلاب 
بندرعباس امکان توسعه گردشگری بندرعباس 
ایجاد شــده است. دوستی با بیان اینکه تصفیه 

پساب فاضلاب  تبدیل تهدید به فرصت است 
گفت: در گذشــته مهار فاضــلاب بندرعباس 
چالشی برای استان بود اما این طرح هم برداشت 
آب از دریا و ضرورت شیرین سازی برای تامین 
آب را کاهش خواهد داد و هم جلوی آســیب 
به اکوسیستم دریا با پســاب آبشیرینکن ها را 
خواهد گرفت . وی با ابراز رضایت از پیشرفت 
فیزیکی پروژه ساماندهی فاضلاب بندرعباس، 
عنوان کــرد: تاکنون بیش از 2 هــزار و ۷۰۰ 
میلیارد تومان قرارداد اجرایــی در این پروژه 
منعقد شده و بانک ملی نیز در طرح مشارکت 
مدنی ۱2۰ میلیارد تومان تســهیلات پرداخت 
کرده است . استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: 
پروژه ساماندهی پساب فاضلاب بندرعباس از 
جمله طرح هایی است که هم توجیه اقتصادی 

دارد و هم مشــکلی را در ســطح جامعه حل 
می کند لذا اگر بتوانیم مسئولیت های اجتماعی را 
به سمت چنین طرح هایی ببریم رغبت بنگاه ها 
نیز برای مسئولیت های اجتماعی افزایش خواهد 
یافت. دوستی با تاکید بر استفاده از روش های 
جدید تامین مالی عنوان کرد: می توانستیم پروژه 
فاضلاب بندرعباس را با اعتبارات دولتی انجام 
دهیم اما استفاده از ظرفیت مشارکت های مدنی 
گامی مثبت در این حوزه است، ضمن اینکه از 
هر روش نوین سهام داری نیز استقبال می کنیم. 

نماینده عالی دولت در اســتان هرمزگان، بانک 
ملی را یکی از بازوان اصلی توســعه اســتان 
دانست و بیان کرد: در بحث تسهیلات بنا داریم 
از ظرفیت بانک توسعه اسلامی نیز استفاده کنیم 
و بر همین اساس هفته آینده جلسه ای با وزیر 

اقتصاد خواهیم داشت تا بتوانیم روش های جدید 
را برای تامین مالی بــه کمک صنایع بیاوریم. 
دوســتی ادامه داد: ما در استان نیازمند مدیرانی 
هستیم که دغدغه رفع مشکلات مردم را داشته 
باشند که این دغدغه در مدیر بانک ملی استان 
وجود دارد و موجب شده در راستای رفع یکی 
از مهمترین مشکلات شهر بندرعباس که باعث 
رنج مردم شــده اســت، ورود کرده و گام های 
بلندی بردارد. وی در پایان خاطرنشــان کرد: 
ساخت مدرســه در استان یکی از چالش های 
آموزش است و ما به دنبال این هستیم که کمر 
فقر آموزشــی را در استان بشکنیم از این رو با 
توجه به اینکه رشد جمعیت در استان مطلوب 
اســت لازم اســت بخشی از مســئولیت های 
اجتماعی را معطوف به حوزه مدرسه سازی کنیم. 

  تامین مالی چهل درصدی پروژه توســط 
بانک ملی 

  رئیس اداره امور شــعب بانک ملی اســتان 
هرمزگان نیز در این جلســه گفت: خرسندیم 
که بانک ملی به عنوان یــک بانک مردمی در 
این پروژه که یک پروژه عام المنفعه می باشــد 
مشارکت دارد. حسن آرمات افزود: بانک ملی 
پرداخت تسهیلات به مبلغ چهل درصد از هزینه 
پروژه را برعهــده دارد که تاکنون قریب به پنج 
هزار میلیارد ریال از تسهیلات مورد نیاز برای 
اجرای پروژه را پرداخت نموده است.آرمات به 
پرداخت مرحله دوم تسهیلات این پروژه اشاره 
کرد و اظهارداشت: در مرحله دوم نیز پرداخت 
یازده هزار میلیارد ریــال برای ادامه این پروژه 
انجام خواهد شد تا بتوانیم نقش مهمی در تکمیل 
پــروژه جمع آوری فاضلاب شــهر بندرعباس 
را ایفا نماییم. وی بیان کرد: قرارداد اجرا شــده 
بانک ملی در ایــن پروژه، یکی از بی نظیرترین 
قراردادهایی است که در شــبکه بانکی استان 
اتفاق افتاده اســت. آرمات عنوان کرد: کارکنان 
بانک ملی استان هرمزگان برای اجرای قرارداد 
این پروژه زمان زیادی را صرف کردند تا بتوانند 
آن را به سرانجام برسانند. وی به مشارکت بانک 
ملی در قالب مسئولیت اجتماعی در این پروژه 
اشــاره و خاطرنشان کرد: اجرای این قرارداد را 
می توان در راستای مسئولیت اجتماعی بانک در 
نظر گرفت چرا که موضوع ورود پساب فاضلاب 
شهر بندرعباس به دریا و آلودگی محیط زیست، 
یکی از دغدغه های مهم مسئولان و مردم شهر 
بندرعباس می باشد که با اجرای کامل این پروژه 
برطرف خواهد شد.آرمات در پایان در خصوص 
اجرای مســئولیت های اجتماعی بانک ملی در 
اســتان هرمزگان گفت: بانک ملی در اســتان، 
در راستای مســئولیت های اجتماعی اقدامات 
مختلفی انجام داده است که از جمله آن می توان 
به ساخت مدرسه، کمک به تحصیل دانش آموزان 
بی بضاعت، مشارکت در بحث بهداشت و درمان 
استان و ... اشاره کرد. در ادامه مدیرعامل شرکت 
تامین و توسعه زیرساخت خلیج فارس بیان کرد: 

به منظور تامین مالی اجرای پروژه تصفیه خانه 
فاضلاب شهر بندرعباس، چهل درصد از بودجه 
توسط بانک ملی ایران و شصت درصد توسط 
صنایع استان تامین خواهد شد.شهروز شجاعی 
افزود: بانک ملی تامین هزار و دویست میلیارد 
ریال از بودجه مورد نیاز را پرداخت کرده است 
و در مقاطع بعدی نیز مابقی ســهم خود را ارائه 
خواهد نمود. شجاعی عنوان کرد: در حال حاضر 
۴۴ درصد از سهم آورده سهام داران نیز تامین شده 
است تا در مجموع ۴۵ درصد از تامین مالی این 
طرح تحقق پیدا نماید. وی خاطرنشان کرد: تمام 
تلاش ما این است که هر چه سریعتر این پروژه 
به اتمام برسد تا یکی از قدیمی ترین مشکلات 
شهر بندرعباس برطرف شود و در حال حاضر 
سی درصد از پروژه انجام شده است و امیدواریم 
تا شهریور ۱۴۰۴ این پروژه به اتمام برسد.قابل 
ذکراســت؛ در این مراســم قرارداد فروش آب 
حاصل از بازیافت فاضلاب شــهر بندرعباس 
در صنایع مولد، بین شــرکت تامین و توســعه 
با شرکت های پالایش  زیرساخت  خلیج فارس 
نفت بندرعباس، صبافولاد خلیج فارس و فولاد 
مادکوش امضاء شد که در مجموع طی این مراسم 
قرارداد فروش ۳۱۵۴۳ متر مکعب  پساب تصفیه 
شده منعقد شــد، که  ۱2۹۰۳ متر مکعب سهم 
شــرکت پالایش نفت بندرعباس ، ۱2۹۰۳ متر 
مکعب پساب تصفیه شده سهم شرکت صبافولاد 
و ۵۷۳۷ متر مکعب پساب سهم شرکت مادکوش 
در شبانه روز است. همچنین پیش از این قرارداد 
فروش پساب فاضلاب تصفیه شده به شرکت های 
فولاد هرمزگان، ستاره سیمین هرمز و ملی مس 
انجام شده بود تا با قراردادهای جدید، سرنوشت 
۷۰هزار مترمکعب از فاضلاب شهر بندرعباس 
مشخص شود و تنها قرارداد شرکت ایمیدرو باقی 
بماند. در شهر بندرعباس در حال حاضر روزانه 
8۵هزار مترمکعب فاضلاب تولید می شود که با 
ورود این فاضلاب به دریا، مشــکلات زیادی 
گریبان شهر را گرفته است اما با اتمام این پروژه، 
ساحل شــهر بندرعباس از این معضل زیست 

محیطی رهایی خواهد یافت.

با مشارکت بانک ملی و شرکت توسعه زیرساخت خلیج فارس 
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